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Obejmowałem to 
stanowisko pełen 

optymizmu, choć w 
głowie miałem milion 
pytań, jak ułoży się 

współpraca na rzecz 
gminy.

R: Jest Pan Wójtem naszej gminy od ponad roku. Jak oce-
nia Pan same początki swojej pracy, jeszcze w roku 2018?

W: Nie ukrywam, że pierwsze tygodnie pracy wspominam 
jako dość trudne. Obejmowałem to stanowisko pełen opty-
mizmu, choć w głowie miałem milion pytań, jak ułoży się 
współpraca na rzecz gminy. Przede wszystkim to była nowa 
sytuacja nie tylko dla mnie, ale także dla podległych pracow-
ników, nie tyko w Urzędzie Gminy, ale także w jednostkach 
organizacyjnych. Okazało się to trudne dla nas wszystkich.
Mój poprzednik piastował swoje stanowisko ponad 30 lat i 
pracownicy nie znali innego rodzaju zarządzania. Początki 
moich działań, to przede wszystkim zapoznanie się z sytu-
acją gminy oraz poukładanie pracy w urzędzie i jednostkach. 
Teraz, z perspektywy czasu uważam, że udało się wiele do-
konać, a przy tym lepiej poznać wyborców i ich oczekiwania, 
choć myślę, że jeszcze bardzo wiele przede mną.

R: Według nowych przepisów, Pana obowiązkiem jest 
coroczne przygotowywanie raportu o stanie gminy pod-
sumowującego wykonaną pracę w zakończonym roku. 
Wybiegając nieco w przód, czy mógłby Pan już teraz opo-
wiedzieć nam, jak Pan ocenia miniony rok? Jakie działania 
chciałby Pan wyróżnić?

W: Był to dla mnie ekstremalnie pracowity rok. Po pierwsze, 
obejmując stanowisko, zastałem nie zrealizowany projekt 
montażu instalacji solarnych i fotowoltaicznych na budyn-
kach indywidualnych. Aby uniknąć dotkliwych konsekwencji, 
musieliśmy w ciągu kilku dni podpisać z Urzędem Marszał-
kowskim aneks na finansowanie projektu, następnie prze-
prowadzić kolejne postępowanie przetargowe, aby wyłonić 
wykonawcę i zrealizować inwestycję. To była znacząca inwe-
stycja na terenie gminy, ponieważ w jej ramach wykonano 

wiele instalacji dla naszych mieszkańców. Oprócz tej inwesty-
cji, w roku 2019, udało się wykonać jeszcze:
• zamontowano instalacje fotowoltaiczne na budynkach 

gminnych w Lewkowie, Siemianówce (OEE) i Narewce,
• modernizację odcinka drogi gminnej Olchowa - Masie-

wo przy 50%-wym współfinansowaniu z Funduszu Le-
śnego uzyskanego dzięki Nadleśnictwu Browsk,

• uporządkowano place przy Urzędzie Gminy,
• odświeżono budynek urzędu na zewnątrz, jak również 

przeprowadzono gruntowne remonty wewnątrz budyn-
ku,

• sfinalizowano modernizację hydroforni w Siemianówce,
• złożono wnioski o dofinansowanie na: 

1. modernizację drogi gminnej prowadzącej do przed-
siębiorstwa Aida (otrzymano dofinansowanie w wy-
sokości ok. 1,5 mln. zł), 

2. modernizacje drogi gminnej z Olchówki do Masiewa 
(dofinansowanie z Funduszu Leśnego),

3. rewitalizację centrum Narewki (otrzymano dofinan-
sowanie w wysokości 163 tys. zł), 

4. zakup wyposażenia dla wszystkich jednostek OSP 
znajdujących się na terenie gminy (otrzymano dofi-
nansowanie z WFOŚiGW w wysokości ok. 28 tys. zł), 

• odnowiono przystanki PKS,
• odnowiono Galerię m. Tamary Sołoniewicz, 
• odnowiono Świetlicę Środowiskową w Narewce, 
• odnowiono Świetlicę Samorządową w Siemianówce, 
• odnowiono świetlice wiejskie w Babiej Górze i Ochry-

mach,
• zakupiono i ustawiono place zabaw przy świetlicach w: 

Skupowie, Tarnopolu, Babiej Górze i Mikłaszewie,
• zamontowano nowe instalacje świąteczne,
• przekazane zostało pierwsze stypendium dla ucznia 

Szkoły Podstawowej w Narewce ze środków prywat-
nych wójta,

• uchwalono stypendium samorządowe dla uczniów z wy-
bitnymi osiągnięciami,

• zorganizowano dla uczniów bardziej dogodny dojazd 
do szkoły,

• powołano Młodzieżową Radę Gminy w Narewce,
• zakupiono ciągnik wraz z osprzętem do gospodarki ko-

munalnej,
• trwają prace budowlane w świetlicy wiejskiej w Nowej 

Łuce,
• wykonano modernizację żwirowych dróg rolniczych,
• zamontowano 7 ławek przy ulicach Narewki,
• doposażono Ośrodek Edukacji Ekologicznej w Siemia-

nówce na kwotę 55 tys. zł ze środków PEFRON, w ra-
mach których zatrudniona została także jedna osoba,

• zagospodarowano teren wokół świetlicy w Skupowie,
• zmienione zostało centrum Narewki,
• prowadzone były prace związane z bieżącym utrzyma-

niem majątku składowego gminy,
• przeprowadzono remont mieszkania socjalnego w Na-

rewce przy ul. Białowieskiej,
• zmieniono stolarkę okienną w mieszkaniach gminnych w 

Narewce i Lewkowie Starym.

R: Co, w Pana odczuciu, najbardziej cieszy mieszkańców?

W: Myślę, że podstawową przyczyną, dla której uzyskałem 
w wyborach największą liczbę głosów mieszkańców naszej 
gminy, była, i jest nadal, pragnienie zmian. W związku z tym, 
mam takie poczucie, że te rzeczy, które obecnie pojawiają 
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się w gminie, a których wcześniej nie było, o których od lat 
tylko się mówiło, sprawy często drobne, jak na przykład ła-
weczki przy ulicach Narewki, właśnie one najbardziej cieszą 
mieszkańców. Niewątpliwie dużą bolączką jest wciąż niedo-
statecznie dobry stan szutrowych dróg gminnych, a więc 
mieszkańców z pewnością cieszy fakt, iż na bieżąco wyrów-
nujemy je, poszerzamy, odkrzaczamy, a niektóre z nich przy-
wracamy od podstaw do użytku, ponieważ były całkowicie 
zarośnięte. W kwestii dróg mogę dodać, że w przypadku 
tych pozostających w zarządzie powiatu i województwa, 
mamy nadzieję, na co raz lepszą współpracę z tymi jednost-
kami, i że drogi te będą stopniowo także remontowane. Tak 
jak zapowiadałem podczas kampanii wyborczej - będziemy 
dbać o ten podstawowy warunek dobrego działania gminy. 
Bardzo pozytywnym wydźwiękiem cieszą się także wszyst-
kie działania na rzecz naszych Seniorów, które przyczyniają 
się do ich aktywizacji oraz to, co udało się zrobić w celu 
wsparcia rodzących się stowarzyszeń takich jak MKS Białe 
Żubry, czy też koła gospodyń wiejskich. Oprócz dotychczas 
działających trzech kół: „Kalina” w Plancie, „Malwa” w Ol-
chówce i „Jezioranki” w Siemianówce, powstały w tym roku 
dwa nowe: „Łuczyna” w Narewce i „Okulanka” w Skupowie. 
Nie ukrywam, że ucieszą nas kolejne takie przedsięwzięcia, 
mamy przecież aż 23 sołectwa.

R: W takim razie, jak po roku pracy, ocenia Pan relacje 
ze społecznością naszej gminy? Co napawa największym 
optymizmem, kiedy patrzy Pan na oddolne działania jej 
mieszkańców?

W: Pierwsze zebrania wiejskie z moim udziałem, które odbyły 
się w lutym bieżącego roku, cechowały się dużą frekwencją, 
więc miałem możliwość zapoznać się z problemami miesz-
kańców. Było to dla mnie znaczącym źródłem wiedzy o życiu 
sołectw i z pewnością pomogło ukształtować moją postawę 
na najbliższą kadencję. Zachęcałem wówczas wszystkich do 
współpracy oraz działania dla wspólnego dobra, jakim jest 
nasza gmina, starając się jednocześnie nie składać, z mojej 
strony. obietnic bez pokrycia. 
Wspomniane przed chwilą stowarzyszenia: Białe Żubry, koła 
gospodyń wiejskich i pozostałe działające w gminie, liczne 
przybycie mieszkańców na festyny, koncerty i inne wyda-
rzenia kulturalne, zaangażowanie się stowarzyszeń i przed-
siębiorców lokalnych podczas współorganizacji wydarzeń 
takich jak Cyklopuszcza, czy Maratony Kresowe, aktywny 
udział w sprzątaniu szlaków leśnych i poboczy dróg niektó-
rych wsi, wzrastająca aktywność Seniorów, wielkie sukcesy 
dzieci i młodzieży szkolnej w sporcie, olimpiadach i konkur-
sach, o czym przekonałem się podczas uroczystości zakoń-
czenia roku szkolnego 2018/19 (co było wynikiem wspaniałej 
i ciężkiej pracy, zarówno samych uczniów, jak i kadry peda-
gogicznej, trenerów oraz rodziców) – to wszystko przekro-
czyło moje najśmielsze oczekiwania. 
Obserwuję jak stopniowo aktywizują się sołectwa: sprząta-
nie Skupowa, Bulwafest w Mikłaszewie, spontaniczny udział 
mieszkańców w sprzątaniu stawu w Prętach, duże wspar-
cie sołtysa Ochrym podczas organizowanego tam festynu „I 
tam żywuć ludzi”… tak naprawdę trudno jest mi teraz nawet 
wszystko wymienić. Mam nadzieję, że te wszystkie aktywno-
ści, choć w pewnym stopniu, rozwijały się dzięki przyjaznym 
warunkom, jakie staramy się stwarzać naszym aktywnym 
mieszkańcom. Pragnę tu nadmienić, że nadal będę wspierał 
i popierał tego typu działania oraz poinformować mieszkań-
ców, że już otrzymujemy liczne słowa podziwu i zachwytu, 
czasem nawet wyrazy zaskoczenia, że tak wiele pozytyw-

nych działań ma miejsce w naszej gminie.

R: Ważnym wydarzeniem było utworzenie Młodzieżowej 
Rady Gminy w Narewce. Nie jest to przedsięwzięcie zwią-
zane bezpośrednio z jakąś konkretną inwestycją. Na na-
szym terenie, to dość nowatorski pomysł. Jaki cel przyświe-
ca temu działaniu?

W: Tak, nie jest to inwestycja związana z infrastrukturą gmi-
ny, ale za to, jest to duża inwestycja o wymiarze społecznym. 
Zdając sobie sprawę, że nasza lokalna społeczność szybko 
się starzeje i wiele młodych osób opuszcza naszą gminę, 
należało zrobić koniecznie coś, co zwróci uwagę młodego 
pokolenia na możliwości rozwiązywania problemów naszej 
gminy i sprawi, że dorastający tutaj młodzi ludzie zaangażu-
ją się w jej życie społeczne. Mamy nadzieję, że wielu z nich, 
kiedy dorośnie, pozostanie w naszej gminie i tu założy swoje 
rodziny, tu będzie pracować i cieszyć się dostatnim życiem. 
Aby ta nadzieja nie pozostała tylko w sferze marzeń, musimy 
działać już dziś. I to jest głównym celem działań MRG: po-
znać funkcje i możliwości gminy, sposoby zaspakajania po-
trzeb mieszkańców oraz wpływać na zbliżanie się pokoleń. 

R: Czy jest coś, czego, pomimo planów i podjętych już dzia-
łań, nie udało się zrealizować w tym roku, ale zostanie zre-
alizowane w roku następnym?

W: Na pewno są takie rzeczy, których mieszkańcy by ocze-
kiwali, a ich nie zrealizowano w tym roku. Nie da się niestety 
wszystkiego zrobić od razu, ale wierzę, że cele, jakie sobie 
wyznaczyłem uda się zrealizować do końca obecnej kaden-
cji. Niedosyt zawsze będzie, ponieważ nasza gmina, jest nie-
wielka oraz cechuje się niskim zaludnieniem. A od tego w 
sporej mierze zależy ilość środków finansowych, jakie mamy 
do dyspozycji. Przykładem może być tu Szkoła Podstawo-
wa. Z roku na rok ubywa uczniów, a od tego wprost zależy 
subwencja, jaką otrzymujemy na szkołę, podczas gdy koszta 
jej utrzymania pozostają na podobnym poziomie. Brakującą 
kwotę musi pokryć gmina. W innej sytuacji środki te mogliby-
śmy użyć na inne inwestycje. 
Powracając do tematu działań, które podjęto, ale nie udało 
się doprowadzić ich do pomyślnego końca, to wymieniłbym 
tutaj negocjacje w sprawie ponownego uruchomienia od-
działu rehabilitacji w przychodni. Temat jest dalej w moim 
zainteresowaniu i będę kontynuował negocjacje.

R: Jaka jest obecnie kondycja finansowa gminy? Czy w ko-
lejnym roku będzie nas stać na nowe inwestycje i działa-
nia?

W: W mijającym roku staraliśmy się położyć nacisk, przede 
wszystkim, na prawidłowe pożytkowanie funduszy, oszczęd-
ność oraz rozwagę przy decydowaniu o podejmowaniu zo-
bowiązań. Z uwagą analizowałem zmieniający się budżet. 
Usilnie zabiegałem o obniżenie zadłużenia gminy. W efekcie 
tych działań udało się nie zaciągać zobowiązania plano-
wanego w budżecie, który zastałem obejmując stanowisko 
wójta. Mówimy tu o kwocie 1 mln. zł. Taka sytuacja zwiększa 
nasze realne możliwości na pozyskiwanie nowych środków 
z zewnętrznych źródeł. Trzeba mieć jednak świadomość, że 
pomimo licznych starań w tym zakresie, gmina Narewka na 
koniec roku 2019 ma nadal ok. 6 mln. zł zadłużenia, a więc 
przez kolejne lata obecnej kadencji, będziemy nadal musieli 
pracować nad zmniejszeniem naszych zobowiązań. Nowy 
rok zaczniemy z nowym budżetem i nadzieją, że będzie to 
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Wyłoniono realizatora 
przebudowy 

infrastruktury kolejowego 
przejścia granicznego w 

Siemianówce.
Zakończone 26 września br. postępowanie przetargowe o 
udzielenie zamówienia publicznego na budowę infrastruk-
tury kolejowego przejścia granicznego w Siemianówce wy-
łoniło najkorzystniejszą ofertę, którą złożyła firma Dynamik 
Mariusz Pawłowski, wspólnie z TYTAN Systemy Bezpieczeń-
stwa Sp. z o. o. oraz Dynamik Ewa Pawłowska.

Zaoferowana cena brutto to blisko 23,7 mln zł, z czego po-
nad 22,8 mln zł ma być pokryte z dotacji z Unii Europejskiej 
w ramach programu współpracy transgranicznej Polska-Bia-
łoruś-Ukraina 2014-2020. Współpartnerem projektu jest też 
strona białoruska - Państwowy Komitet Ceł Republiki Biało-
ruś w Mińsku.

W związku z tym, na realizację tej ważnej inwestycji, w dniu 
4 października br. podpisano stosowną umowę. Akt ten miał 
miejsce w Oddziale Celnym znajdującym się w Siemianówce.
Efektem prac wykonanych w ramach niniejszego przedsię-
wzięcia ma być szybsza odprawa celna, większej ilości i 
rodzajów towarów. Ponadto znacznie wzrośnie bezpieczeń-
stwo i jakość kontroli granicznej, co w konsekwencji ma być 
impulsem do swobodnego rozwoju współpracy przygranicz-
nej, wymiany towarowej i wzrostu gospodarczego.
Wojewoda Podlaski Bohdan Paszkowski, który jako Zlecenio-
dawca, podpisywał umowę dotyczącą modernizacji przej-
ścia granicznego, wspomniał także, że wokół Siemianówki, 
inwestycje w rewitalizacje linii prowadzi także PKP PLK. Cho-
dzi o przebudowę tzw. „szerokiego toru”. Łącznie, z tych 
wszystkich inwestycji, będą korzystać zarówno zlokalizowa-
ne w pobliżu firmy i terminale, jak i wpływy uzyska Skarb 
Państwa, a z tego będą korzystały samorządy oraz polscy i 
zagraniczni przedsiębiorcy.

 

 : Od lewej: Wykonawca Mariusz Parowski, Wójt Gminy Narewka Jarosław Gołu-
bowski, Dyrektor Wydziału Infrastruktury Podlaskiego Urzędu Wojewódzkiego Ewa 
Stachowicz, Wojewoda Podlaski Bohdan Paszowski.

Dyrektor Wydziału Infrastruktury Podlaskiego Urzędu Woje-
wódzkiego Ewa Stachowicz poinformowała, że rozbudowa 
przejścia w Siemianówce jest obecnie jednym z dziesięciu 
strategicznych projektów tego typu realizowanych w naszym 
kraju oraz przedstawiła elementy infrastruktury, jakie będą 
wybudowane w ramach inwestycji. Powstanie monitoring 
torów na odcinku ok. 10 km, zostaną zbudowane nowe bu-
dynki przejścia, lądowisko dla śmigłowców, powstaną ram-
py rozładunkowe i wagi. Dzięki tym inwestycjom służby gra-
niczne i celne, będą mogły pracować sprawniej, będą także 
spełnione wymogi unijne i oczekiwania przedsiębiorców. 
Niedługo przybędzie też urządzenie RTG do prześwietlania 
składów pociągów.

 

 : Podpisanie umowy.

następny udany rok.

R: W takim razie, proszę nam jeszcze zdradzić swoje nowo-
roczne życzenia?

W: Najpierw chciałbym złożyć serdeczne życzenia dla miesz-
kańców gminy: spokojnych, radosnych i spędzonych w ro-
dzinnym kręgu świąt, a także powodzenia i radości w każ-
dym dniu nadchodzącego 2020 roku. 
A jeśli chodzi o mnie, życzyłbym sobie, abyśmy wszyscy mieli 
więcej powodów do uśmiechu. Niechaj ten rok będzie lepszy 
od poprzedniego, pełen życzliwości, wzajemnego zrozumie-
nia i zdrowia. A zawodowo, chciałbym, aby zadania realizo-
wane przez gminę, cieszyły wszystkich i jak najlepiej służyły 
mieszkańcom.

R: Bardzo dziękujemy za udzielenie informacji oraz za ży-
czenia. Mamy nadzieję, że pańskie się spełnią.
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przepływ informacji w sprawach dotyczących najbliższego 
otoczenia oraz niski poziom zaangażowania mieszkańców 
sprawy lokalne. Sołectwo Narewka zostało także negatyw-
nie ocenione w kontekście dostępności do obiektów kultury 
i sportowo-rekreacyjnych. Mając na uwadze diagnozę po-
stawioną w LPR, nie ulega wątpliwości, że wdrażanie tego 
typu projektów jest jak najbardziej wskazane. Poprawi się 
zaangażowanie mieszkańców w życie społeczne i kultural-
ne, wzrośnie dostępność do obiektów kultury, których oferta 
może doskonale łączyć lokalną społeczność. Nigdy dość zor-
ganizowanych miejsc spotkań na świeżym powietrzu zwłasz-
cza, jeśli spotkania te będzie można połączyć ze sportem i 
kulturą. 
Jeśli efekty projektu zostaną pozytywnie odebrane przez 
mieszkańców Narewki, a w szczególności osoby starsze 
dzieci i młodzież, to spodziewać się możemy, że coraz wię-
cej wolnego czasu będą oni spędzać razem na powietrzu 
zamiast osobno, we własnych domach. Pragniemy, aby w 
wyniku projektu nasza "mała ojczyzna" ożywiła się.

 
 : Teren wokół amfiteatru.

W ramach przedsięwzięcia planowane jest utworzenie kina 
letniego w Amfiteatrze oraz instalacja elementów małej ar-
chitektury, które zwiększą estetykę otoczenia i poprawią wi-
zerunek centrum Narewki. Walory użyteczne tego typu insta-
lacji mają za zadanie poprawić warunki do lepszej integracji 
społecznej mieszkańców gminy oraz zwiększyć atrakcyjność 
turystyczną. Skorzystają, więc zarówno mieszkańcy gminy, 
jak i osoby ją odwiedzające. Oczywiście ze wszystkich atrak-
cji, jakie tu powstaną w ramach projektu, będziemy korzy-
stać nieodpłatnie. 
Aby zagospodarować wyżej wspomniany teren, zakupione 
zostaną i zamontowane, między innymi, następujące ele-
menty:
• ekran i rzutnik,
• piaskownice i ślizgawki dla dzieci,
• stoły do gier na świeżym powietrzu,
• stojak na rowery,
• kwietniki i pergole,
• obiekt architektury krajobrazu z funkcją do zabawy dla 

dzieci.

Wspomniana na wstępie umowa ściśle określiła zasady, tryb 
i warunki, w jakich odbędzie się realizacja projektu. Jeśli cho-
dzi o termin zakończenia prac, to zaplanowano go na lato 
przyszłego roku. W celu zachowania postanowień umowy, 
gmina jest zobowiązana do przeprowadzania przetargów 
na nabycie potrzebnych elementów oraz usług związanych 
z ich montażem. Wykonane prace będą podlegały kontroli.

Redakcja

Kino letnie w Narewce?
W październiku 2019 roku podpisano umowę o dofinanso-
wanie projektu pod nazwą "Rewitalizacja Narewki poprzez 
renowację i nadanie nowych funkcji przestrzeni publicznej". 
Projekt zrealizowany zostanie w ramach Regionalnego Pro-
gramu Operacyjnego Województwa Podlaskiego na lata 
2014-2020 i dofinansowany ze środków publicznych. 

Umowa została zawarta pomiędzy gminą Narewka, repre-
zentowaną przez Wójta Gminy Jarosława Gołubowskiego, 
a Województwem Podlaskim, reprezentowanym przez Artu-
ra Kosickiego - Marszałka Województwa Podlaskiego oraz 
Marka Malinowskiego Członka Zarządu Województwa Pod-
laskiego.

Całkowita wartość projektu wynosi nieco ponad 192.000 zł, 
z czego dofinansowanie z Unii Europejskiej wyniesie nieco 
ponad 163.000 zł. W związku z tym gmina będzie musiała 
wnieść wkład własny o wartości około 29.000 zł. Projekt, 
planowany do realizacji przez gminę, polegać będzie na re-
witalizacji przestrzeni publicznej, która znajduje się w otocze-
niu Amfiteatru w Narewce. Założenia projektu są zgodne z 
lokalnymi ustaleniami w zakresie zagospodarowania prze-
strzennego tego terenu, w związku z tym bezdyskusyjnym 
jest fakt pozytywnego wpływu projektu na ład przestrzenny 
w tym miejscu. Ponadto inwestycja będzie bezpieczna pod 
względem przyrodniczym i ekologicznym. Założenia do tego 
zadania zostały przedstawione i poddane konsultacjom w 
trakcie sesji Rady Gminy. 

Inwestycja ma także odniesienie do "Lokalnego Programu 
Rewitalizacji Gminy Narewka" (LPR), z którego wynika, że ob-
szary o największej koncentracji sytuacji kryzysowych znaj-
dują się, między innymi, w sołectwie Narewka i z tej przy-
czyny wybrano to miejsce w pierwszej kolejności. Program 
ten zawiera w sobie opracowanie ankiet wypełnionych przez 
mieszkańców, a wynika z nich, że to właśnie w Narewce, 
w zestawieniu z pozostałymi sołectwami naszej gminy, wy-
stępuje najbardziej niekorzystny stopień intensywności zja-
wisk takich jak: niski poziom współpracy międzyludzkiej, niski 
poziom uczestnictwa w wydarzeniach kulturalnych, słaby 

W dalszej części spotkania wystąpili także: Zastępca Ko-
mendanta Podlaskiego Oddziału Straży Granicznej ppłk SG 
Andrzej Stasiulewicz, Zastępca Dyrektora Izby Administracji 
Skarbowej w Białymstoku mł. insp. Eligiusz Dubis, Starosta 
Hajnowski Andrzej Skiepko oraz Wójt Gminy Narewka Jaro-
sław Gołubowski gratulując podpisanej umowy.

W przemówieniach powtarzał się wątek podkreślający, że 
inwestycje związane z przejściem granicznym w Siemianów-
ce są bardzo ważne dla całego regionu, ponieważ działają 
tutaj i rozwijają się liczne firmy, powstają kolejne oraz, że 
ważny jest dogodny dojazd do przejścia w postaci dobrej 
drogi wojewódzkiej.

Z danych służb granicznych wynika, że obecnie przez ko-
lejowe przejście Siemianówka-Świsłocz, średnio na dobę, 
przejeżdża około czterech par pociągów towarowych na linii 
szerokotorowej i tyle samo na normalnym torze.

Redakcja
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Działa Młodzieżowa Rada 
Gminy Narewka.

PROGRAMY WYBORCZE

Przed wyborami do Młodzieżowej Rady Gminy, kandydaci 
przedstawili swoje programy wyborcze. Było w nich wiele 
propozycji dotyczących dodatkowych kół zainteresowań, 
placów zabaw i pomysłów sportowych. Wystąpienia były 
śmiałe, a kandydaci pewni siebie. Ukazał się nawet artykuł 
na ten temat w regionalnym piśmie. "Nowiny Podlaskie", w 
dniu 22.10.2019 roku, opisały proces wyborczy oraz zamie-
ściły fotografię kandydatów w towarzystwie Wójta Gminy 
Narewka Jarosława Gołubowskiego, który uczestniczył w 
spotkaniu wyborczym, podobnie jak pozostali dorośli opie-
kunowie przyszłej rady.

 :  Kandydaci po zaprezentowaniu swoich programów wyborczych.

WYBORY

Zgodnie z uchwalonym Statutem działania MRG, wszyscy 
uprawnieni wyborcy wzięli udział w głosowaniu, które od-
było się 16 października 2019 roku. Wybory wywołały spo-
re emocje wśród młodzieży szkolnej. W auli ustawiona była 
duża urna, ta sama, którą kilka dni wcześniej użyto do wy-
borów parlamentarnych. Komisja miała tradycyjne stanowi-
sko pracy – duży stół z zielonym obrusem. Zwarta i gotowa 
do pracy przeliczyła karty do głosowania, sprawdziła listy z 
nazwiskami. Dyscyplina i porządek były widoczne na każdym 
kroku.

 Komisja wyborcza wydaje karty do głosowania.

 

 : Dorośli opiekunowie MRG wraz z Wójtem i wyborcami.

Całą akcję obserwowała opiekunka MRG pani Larysa Niedź-
wiedź, Wójt Gminy Narewka Jarosław Gołubowski, Radna 
Wioletta Bondaruk oraz nauczyciele, którzy przyprowadzali 
kolejne grupy wyborców do lokalu wyborczego. Poszcze-
gólne klasy zgłaszały się stopniowo do komisji wyborczej, 
wyborcy odbierali karty do głosowania od członków komisji, 
którzy odnotowywali skrupulatnie, kto pobrał kartę. Wszyst-
ko zostało skoordynowane co do minuty. Pierwszy głos, do 
urny, wrzuciła jedna z kandydatek. 
Wybory były przeprowadzone w sposób powszechny, 
bezpośredni, równy i tajny. Wszystko zgodnie z regulami-
nem. Spośród 143 uprawnionych do głosowania wyborców 
(uczniów SP w Narewce) głos oddało 140. Z tego 2 głosy 
okazały się nieważne. 

 
 : Wypełnione karty do głosowania wrzucono do zaplombowanej urny.
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 : Wójt Gminy Narewka Jarosław Gołubowski życzy młodym radnym owocnej 
pracy.

PIERWSZE OFICJALNE SPOTKANIE.

Niedługo po zaprzysiężeniu, gościliśmy w naszej gminie wy-
jątkowego gościa. Był nim pan Andrzej Stefański z biura 
Rzecznika Praw Obywatelskich RP. Było to pierwsze oficjal-
ne spotkanie członków nowopowstałej Młodzieżowej Rady 
Gminy w Narewce z ważną osobą w naszym państwie. Pan 
Andrzej Stefański z Warszawy, pełni funkcję Głównego Koor-
dynatora Rzecznika Praw Obywatelskich d/s Projektów Re-
gionalnych. W spotkaniu towarzyszyła mu także pani Anna 
Mikołajczuk z Hospicjum Proroka Eliasza w Michałowie. Wraz 
z młodzieżą, na spotkanie, przybyła pani Dyrektor Szkoły 
Podstawowej w Narewce Lilla Tarasiewicz, a wszystkich go-
ści powitał i uczestniczył w rozmowach Wójt Gminy Narewka 
Jarosław Gołubowski.

ZASKAKUJĄCY PREZENT

Następnie, dorośli uczestnicy spotkania wyszli, aby omówić 
swoje sprawy, a radni MRG zajęli się pisaniem listu do pre-
zesa PZPN-u Zbigniewa Bońka.

 
 : MRG na spotkaniu z panem Andrzejem Stefańskim.

Skąd taki pomysł? Otóż pan Andrzej Stefański wyjawił mło-
dzieży, że kolejnego dnia, będzie miał okazję spotkać się 
osobiście z Prezesem PZPN-u. Dodał, że jeśli młodzież na-
pisze oficjalne pismo, to on zgodzi się przekazać je na ręce 
Prezesa. Oto jego fragment:

„Do szanownego pana Prezesa Zbigniewa Bońka,
Młodzieżowa Rada Gminy w Narewce jest zagorzałym kibi-

ZAPRZYSIĘŻENIE

31 października 2019 roku, podczas XI sesji Rady Gminy 
Narewka, odbyło się zaprzysiężenie 12 radnych MRG. Tekst 
przysięgi odczytał Przewodniczący dorosłej Rady Anatol 
Romańczuk, natomiast młodzi radni potwierdzali ją jednym 
słowem.

SKŁAD PIERWSZEJ MŁODZIEŻOWEJ RADY 
GMINY NAREWKA WYŁONIONY NA DRO-

DZE WYBORÓW W DNIU 16.10.2019 :

• Ancutko Dawid 
• Gieryng Gabriela
• Karpiuk Gabriel   
• Karpiuk Jakub 
• Krasnopolska Gabriela  
• Kuptel Maja 
• Ławreszuk Michał
• Łuszyńska Aleksandra 
• Łuszyński Aleks
• Niedźwiedź Maciej 
• Stulgis Filip    
• Wasilczyk Jan 

 

 : MRG po zaprzysiężeniu.

 

 : Tuż przed zaprzysiężeniem, na XI sesji Rady Gminy Narewka.
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cem piłki nożnej, a Pan jest naszym idolem, ponieważ nasi 
rodzice opowiadali nam, jak kiedyś strzelał Pan gole dla 
Polski. Gratulujemy Panu tych sukcesów i zazdrościmy tym, 
którzy widzieli to na żywo. My także chcielibyśmy zobaczyć 
na żywo mecz, w którym gra polska reprezentacja. W naszej 
gminie mamy nowo powstały klub piłkarski dla dzieci i mło-
dzieży „MKS Białe Żubry Narewka”. MRG planuje spotkanie 
z MKS-em. Spotkanie z naszą reprezentacją narodową na 
pewno pomoże nam w przygotowaniu się do tego spotka-
nia, w związku z tym uprzejmie prosimy o umożliwienie nam 
przyjazdu na najbliższy mecz Polski ze Słowenią.
Z góry serdecznie dziękujemy. Życzymy sukcesów dla Pana, 
dla PZPN-u oraz serdecznie pozdrawiamy z gminy Narew-
ka. Podpisane przez członków młodzieżowej Rady Gminy w 
Narewce.”

Trudno powiedzieć, czy w tamtym momencie, młodzież wie-
rzyła w moc swojej prośby zapisanej w liście. W każdym 
razie, kilka dni później nadeszły bilety dla członków MRG i 
młodzież rozpoczęła przygotowania do wyjazdu. Ale o tym 
napiszemy dopiero w następnym numerze „Nad Narewką”.

Redakcja

 

Wieczna pamięć.

W Dniu Wszystkich Świętych wspominamy naszych bli-
skich, którzy już odeszli. Wcześniej odwiedzamy groby, aby 
je uporządkować. Przynosimy kwiaty i znicze, które później 
zapalamy, na znak naszej modlitwy.

W tym roku nie było inaczej, każdy odwiedzał swoje cmenta-
rze. W naszej gminie jest ich kilka, ale oprócz tych większych 
– znanych i wciąż używanych, jest wiele miejsc pochówków, 
o których nie wszyscy pamiętają, a może nawet nie wiedzą o 
ich istnieniu. Są także pomniki upamiętniające czyjąś śmierć, 
albo wskazujące na miejsce straceń. Te miejsca nie często są 
przez nas odwiedzane.

W związku z powyższym, uczniowie Szkoły Podstawowej w 
Narewce, wraz ze swoimi opiekunami, zorganizowali sprzą-
tanie grobów i miejsc pamięci narodowej w gminie Narewka. 
Należą się im od nas wielkie wyrazy uznania. Dziękujemy. 

Fotorelacja z wykonanych prac znajduje się na wkładce, w 
środku niniejszego wydania „Nad Narewką”. Oprócz prac 
porządkowych, młodzież i opiekunowie zapalali znicze oraz 
kładli przygotowane wspólnie wieńce. Niektóre z nich, każdy 
z nas, mógł zauważyć przy pomnikach w centrum Narewki. 
Po wykonaniu pracy, ze zrobionych przy mogiłach i pomni-
kach zdjęć, powstała ujmująca prezentacja, która upamięt-
nia całe wydarzenie. Do zdjęć dopisano także, jakże praw-
dziwe, cytaty. Prezentacja zaczyna się od słów: „Każdy z nas 
może posprzątać opuszczony i samotny grób… Takich gro-
bów jest wiele…”. Jako pierwszy, uczniowie odwiedzili grób 
Tamary Sołoniewicz, wybitnej reportażystki z Podlasia, która 
swoje życie poświęciła na filmowe dokumentowanie podla-
skich zwyczajów i tradycji. Pani Tamara, która była naszą 
współmieszkanką z Narewki, zmarła w 2000 roku. Jak ten 
czas szybko płynie. Dzięki niej, dziś możemy o tym wszystkim 
pamiętać. Niestety nie pozostawiła po sobie potomków, a 
grób mieści się w Michałowie, więc wizyta i pamięć młodzie-

ży o niej, ma jeszcze większą wartość. „Warto dać z siebie 
odrobinę dobra, a świat wtedy staje się lepszy!” – mówi cy-
tat z prezentacji, zamieszczony pod zdjęciem jej grobu.

Z Michałowa, grupa pojechała w następne miejsca:
• miejsce mordu mieszkańców wsi Tarnopol i Stara Łuka – 

„A pamięć nasza, niech zawsze będzie żywa!”
• grób zamordowanych nauczycielek ze wsi Stara Łuka – 

„Trwamy, bo Oni oddali za nas swoje życie…”
• Mogiła Powstańca – „Ile krwi przelanej, by Polska mogła 

odrodzić się w Sercach naszych i na mapie świata…”
• Mogiła żołnierzy rosyjskich – „Walczyli na obcej ziemi…”
• miejsce stracenia 298 mieszkańców Narewki pochodze-

nia żydowskiego - „Odeszli i nie wrócili… Niektórzy cu-
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Oprócz wyżej opisanej, wspanialej akcji szkolnej młodzieży, 
odbyła się także modlitwa na tzw. „Starym Cmentarzu” w 
Narewce. Los tej nekropolii leży na sercu wielu mieszkańców. 
Informacje o tym miejscu nie są powszechnie znane, choć 
znajduje się ono prawie w centrum Narewki. Nie sposób go 
nie zauważyć, ale niewiele osób tam zagląda. Niektóre źró-
dła podają, że ostatniego pochówku dokonano tu w 1915 
roku. W ostatnich latach, staraniem mieszkańców i gminy 
oczyszczano teren, tak, aby wciąż można było zobaczyć 
pozostałości nagrobków i krzyży oraz okazać należny sza-
cunek naszym przodkom. Uroczystości tej przewodniczył ks. 
Grzegorz Kołakowski z Parafii Katolickiej w Narewce. Oprócz 
sporej grupy mieszkańców, obecny był także Wójt Gminy 
Narewka Jarosław Gołubowski oraz niektórzy, obecni i byli, 
Radni gminy Narewka. 

 : Modlitwa na „Starym Cmentarzu” w Narewce.

Pamięć o naszych przodkach, bez względu na to, kiedy ode-
szli i na którym cmentarzu zostali pochowani, jest wspólnym 
obowiązkiem lokalnej społeczności, a nekropoliom, nawet 
tym najmniejszym, trzeba oddać należny im szacunek. Stąd 
porządki i modlitwy, za które wszystkim serdecznie dzięku-
jemy.

 I Redakcja
z wykorzystaniem tekstów pani Katarzyny Rejent

50-te urodziny 
ks. Grzegorza 

Kułakowskiego.
W dniu 9 października 2019 roku swoje 50-te urodziny ob-
chodził proboszcz parafii rzymskokatolickiej w Narewce ks. 
Grzegorz Kułakowski. Z tej okazji, tego samego dnia, od-
była się uroczysta Msza Święta. 

Wierni przygotowali księdzu Grzegorzowi niespodziankę - 
zaprosili do parafii  księdza prałata Zbigniewa Niemyjskie-
go, proboszcza parafii Podwyższenia Krzyża Świętego w 
Hajnówce oraz dziekana hajnowskiego. To on odprawił uro-
czystą Mszę Świętą, wygłosił Słowo Boże oraz przepiękne 
kazanie poświęcone Jubilatowi.

 Licznie zgromadzeni parafianie złożyli księdzu Grzegorzowi 
piękne życzenia oraz kwiaty. Na uroczystość przybył również 
z życzeniami katecheta i przyjaciel naszej parafii Bogdan Ła-
będzki. Po Mszy odtworzona została prezentacja multime-
dialna przygotowana przez Pana Jerzego Rowińskiego. To 
była bardzo emocjonalna chwila dla wszystkich, gdyż ksiądz 

dem ocaleli...”
• mały cmentarzyk żołnierzy w Świnorojach – „Tylko szum 

dębów w Świnorojach, nuci im żołnierskie pieśni...”
• pomnik Inki w Gruszkach – „Młode życie oddała, za 

wierność Ojczyźnie i swoim ideałom…”
• groby nauczycieli – „Pamiętamy, pamiętamy, bo jeśli 

umrze w nas pamięć, umrze w nas wszystko…”
• Pomniki ofiar II wojny światowej w centrum Narewki – 

„Będziemy Pamiętać! Bo jeśli nie będziemy Pamiętać, to 
jakbyśmy zapomnieli o samych sobie…”

Groby i miejsca pamięci narodowej sprzątali: mama Agniesz-
ka G., Gabriela G., Weronika M., Wiktoria B., Dawid A., Kinga 
K., Elżbieta S., Gabriela S., Gabriela H. i  pani Katarzyna  R., 
która jest także autorką prezentacji, z której zaczerpnęliśmy 
opis działania uczniów i cytaty.

Grzegorz jest w Narewce już 14 lat. Popłynęła nie jedna łza 
wzruszenia.

 : Msza Święta z okazji urodzin ks. Grzegorza Kułakowskiego.

Dla Wielebnego Księdza Proboszcza, pięćdziesiąta rocznica 
urodzin, to zwyczajowo okazja do świętowania półmetku ży-
cia. To czas podsumowania dotychczasowych dokonań, ra-
dości z minionych wydarzeń, refleksji. Parafianie wyrazili ra-
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 : Szanowni Jubilaci

Jeśli chodzi o parafię rzymsko-katolicką pod wezwaniem 
Świętego Jana Chrzciciela w Narewce, to jej utworzenie da-
tuje się na 1777 rok, a stało się ono możliwe dzięki staraniom 
Antoniego Tyzenhauza działającego pod patronatem i z 
użyciem funduszy króla Stanisława Augusta Poniatowskiego. 
Tyzenhaus był podskarbim nadwornym litewskim, który rzą-
dził Puszczą Białowieską w latach 1765-80. Pierwszy kościół 
był drewniany i zbudowano go na na terenie, na którym 
dziś znajduje się tak zwany „Stary Cmentarz”. Przy kościele 
znajdowała się osobna dzwonnica. Święcenie kościoła od-
było się 22 lutego 1778 roku. Do parafii należały wówczas 
następujące miejscowości: Budy, Szczekotowo, Skupowo, 
Białowieża, Siemianówki, Olchówka, Zabłotczyzna, Stoczek, 
Narewka, Łuka, Mikłaszewo, Grodzisk, Babia Góra, Pasieki, 
Augustowo, Janowo, Tuszemla, Guszczewina, Czoło, Ma-
siewo, Minkówka, Bernacki Most, Świnoroje, Snarszczyzna, 
Drugie Budy, Gnilec, Przechody, Gruszki, Kapitańszczyzna, 
Leśna, Lewkowo, Dąbrowa, Wielki Las i Zabrody. Pierwszym 
proboszczem parafii był ksiądz Franciszek Dąbrowski. Losy 
parafii były burzliwe. Zainteresowanych odsyłamy do wyżej 
wspomnianego wydania „Nad Narewką”.

 I Redakcja

Złote Gody w gminie 
Narewka.

 
Przepięknie wyglądały pary, które świętowały w tym roku 
swoje Złote Gody oraz przyjęły medale z okazji 50-lecia 
pożycia małżeńskiego. Medale w imieniu Rzeczpospolitej 
Polskiej wręczał Wójt Gminy Narewka Jarosław Gołubow-
ski. Szanownym Jubilatom życzymy sto lat w zdrowiu i 
szczęściu!
Uroczystość odbyła się w pomieszczeniach Galerii im. Tama-
ry Sołoniewicz w Narewce. Na zakończenie Jubilaci zostali 
obdarowani kwiatami i upominkami. Po uroczystości, Jubilaci 
i ich goście, świętowali przy poczęstunku oraz robili sobie 
pamiątkowe fotografie, które później otrzymali na płytach 
CD z Urzędu Gminy. 

dość z tego, że mogą w tym momencie towarzyszyć Księdzu 
oraz, że część tego pięćdziesięciolecia spędzili razem z nim.
Jednocześnie życzyli Księdzu, jako swojemu duszpasterzowi, 
błogosławieństwa Niebieskiego Ojca i opieki Najświętszej 
Matki, a do tych życzeń dołączyli także te, związane ze swo-
imi nadziejami, że Pan Bóg pozostawi Księdza Grzegorza w 
narewkowskiej wspólnocie na długie kolejne lata.

Podkreślili z radością obserwowane pozytywne zmiany, któ-
re zaszły w Świątyni dzięki staraniom Jubilata, ale przede 
wszystkim wyrazili wdzięczność za łaski, które dzięki modli-
twie przemieniają ich serca.

 
 : Ksiądz Jubilat z wdzięcznymi Parafianami.

"Bóg zapłać za wszelkie dobro Księże Grzegorzu" - tak swo-
je życzenia kończą oddani i wdzięczni parafianie. My także 
dołączamy się do tych życzeń, aby zdrowie, siły i pogoda 
ducha nie opuszczały księdza przez długie lata.
Tekst i fotografie: Agnieszka Gieryng

Redakcja pragnie dodać jeszcze kilka informacji związanych 
z biografią księdza Grzegorza Kułakowskiego oraz z parafią 
rzymsko-katolicką w Narewce, które przedstawione szcze-
gółowo zostały w jednym z poprzednich wydań „Nad Na-
rewką” (numer 95/3).
Ksiądz Grzegorz Kułakowski, ukończył Wyższe Seminarium 
Duchowne w Białymstoku w roku 1995. Następnie, przez 10 
lat był wikariuszem w kilku parafiach na białostocczyźnie: 
Białymstoku, Dąbrowie Białostockiej, Sokolanach i Sokółce. 
Pełnienie obowiązków duszpasterskich w Narewce rozpo-
czął 1 lipca 2005 roku jako proboszcz parafii. 
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kosmetyki, które można samodzielnie i bez wielkiego nakładu 
finansowego, wykonać w domu. Bez obaw będzie można 
wykorzystać w celach pielęgnacyjnych składniki, które za-
wsze mamy w kuchni i poradzić sobie w sytuacjach awaryj-
nych, kiedy nie mamy pod ręką kosmetyku lub środka czysto-
ści, którego potrzebujemy. Oprócz porcji przydatnej wiedzy, 
panie miały sporo dobrej zabawy w miłym towarzystwie. 

 

 
 : Wybieranie aromatów

 
 : Składniki do wyrobu domowych kosmetyków

Kosmetyki i środki 
czystości domowej 

roboty.
 
Pod koniec października odbyły się w Narewce, zapowia-
dane wcześniej, bardzo ciekawe, bezpłatne warsztaty pro-
dukcji kosmetyków i środków czystości na bazie składników 
naturalnych. Przeprowadzenie warsztatów było możliwe 
dzięki projektowi prowadzonemu przez Krajową Sieć Ob-
szarów Wiejskich we współpracy z Województwem Podla-
skim. Podziękowanie dla organizatorów, w imieniu wszyst-
kich uczestniczek warsztatów, złożył Wójt Gminy Narewka 
Jarosław Gołubowski, który także, przez parę chwil, przy-
glądał się poczynaniom zgromadzonych pań. 

Uczestniczki uzyskały podstawową wiedzę o prostych prze-
pisach na kosmetyki, które można wykonać we własnym za-
kresie. Warsztaty stanowiły doskonałą bazę do rozpoczęcia 
przygody ze zdrową pielęgnacją. Omówiono receptury na 

 : Krotki wykład teoretyczny przed zajęciami praktycznymi.
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Makulaturę zbieramy          
o środowisko dbamy.

 Dnia 18 października, uczniowie klas 0-III Szkoły Podsta-
wowej w Narewce uczestniczyli w spotkaniu z przedstawi-
cielami Przedsiębiorstwa Usług Komunalnych w Hajnówce. 
Spotkanie to odbyło się w ramach, ogłoszonego przez to 
przedsiębiorstwo, konkursu pt. „Makulaturę zbieramy o 
środowisko dbamy!!!”. Podczas spotkania uczniowie obej-
rzeli prezentację i przećwiczyli umiejętność segregowania 
odpadów. Niektórzy uczniowie za dobrą znajomości tema-
tu otrzymali drobne upominki w postaci kubka ceramiczne-
go z nadrukiem. 

Konkurs na zbiórkę makulatury skierowany był do uczniów 
klas I-V. Uwzględniał dwie grupy wiekowe. Pierwsza to klasy 
I-II, a druga klasy III- V. W pierwszej grupie zebrano prawie 
330 kg makulatury, a w drugiej 887 kg, co w sumie dało 1217 
kg surowca. Trzem osobom z każdej grupy wiekowej, które 
przyniosły najwięcej makulatury, przedsiębiorstwo ufunduje 
nagrody rzeczowe. 

 
 : Las rąk w górze – prawie wszystkie dzieci wiedzą,  jak segregować śmieci!

Zrobione w trakcie warsztatu kosmetyki można było zabrać 
do domu, aby je przetestować: mydło glicerynowe, środek 
do kąpieli oraz peeling. Wszystkie składniki zastosowane 
do wyrobu kosmetyków stanowiły, najwyższej jakości, nie-
rafinowane surowce kosmetyczne, posiadające ekologiczne 
certyfikaty. 

Ponadto uczestniczki warsztatów dowiedziały się, jakimi pro-
duktami, które można znaleźć na kuchennej półce, można 
posłużyć się, zamiast używać silnych środków chemicznych. 
Na przykład sodą oczyszczoną można szorować, wybielać 
i czyścić naczynia, kwasek cytrynowy i ocet usuwa tłuszcz i 
kamień. Następnie przystąpiono do wyrobu mydełek na ba-
zie gliceryny. W ich składzie znalazły się przeróżne olejki i 
suszone zioła. Instruktorka podała także praktyczne infor-
macje, gdzie najtaniej można kupić bazę do produkcji my-
dełek. Zioła można oczywiście zbierać i suszyć we własnym 
zakresie.

Mamy nadzieję, że w naszej gminie będzie, co raz więcej, 
tego typu, warsztatów.

 I Redakcja 

 

Korzystając z okazji, przedstawiamy krótką, ale dość cieka-
wą historię segregacji odpadów. Warto na początek wspo-
mnieć, że pierwsze wysypiska śmieci były znane już w staro-
żytnej Grecji. W Atenach ogłoszono przepis wydany w roku 
320 p.n.e., który wskazywał, że śmieci mają być wywożone 
poza miasto przynajmniej na odległość jednej mili od jego 
granicy. Wiele wieków później, kiedy ludzkość odczuwała 
już pierwsze niepożądane skutki takich miejsc, w Japonii za-
częto myśleć o możliwości powtórnego wykorzystania wy-
rzuconych materiałów. Po pierwsze ze względu na nadmiar 
gromadzonych śmieci, a w związku z tym degradację śro-
dowiska naturalnego, a po drugie ze względu na korzyści 
ekonomiczne, jakie można było uzyskać – w końcu śmieci 
były do dyspozycji za darmo.

Powtórne wykorzystywanie makulatury pojawiło się w XI 
wieku, kiedy papier był jeszcze towarem luksusowym. W Pol-
sce proceder ten zyskał na znaczeniu, kiedy skup makulatury 
stał się jedynym miejscem zdobycia papieru toaletowego. Tej 
historii uczniowie na pewno nie usłyszeli na wyżej opisanych 
zajęciach. Recykling był również stosowany przy produkcji 
różnego rodzaju broni i amunicji. Na naszym terenie, cieka-
wostką jest, stojąca przy drodze z Hajnówki do Białowieży, 
replika pomnika żubra wykonana z łusek naboi myśliwskich. 
Jednak historia szeroko zakrojonego recyklingu i selektywnej 
zbiórki odpadów zaczęła się dopiero wraz z rewolucją prze-
mysłową w XIX wieku, która wywołała gwałtowny rozwój 
miast i wzrost konsumpcji. Ludzie bogacili się, towary taniały, 
przestano oszczędzać. Na wysypiska zaczęło trafiać coraz 
więcej różnego rodzaju odpadów. Wśród nich pojawiły się 
takie, które można było powtórnie wykorzystać: szkło, pa-
pier, metale, tworzywa sztuczne. W roku 1810 pojawiły się 
pierwsze metalowe puszki. W 1869 opakowania z tworzyw 
sztucznych. Wszystkie one, w towarzystwie opakowań pa-
pierowych i szklanych, od lat trafiały do kosza, a stamtąd 
na wysypiska.

Pierwsze centrum recyklingu powstało w Nowym Jorku w 
roku 1897, po tym jak w roku 1895 opracowano pierwszy na 
świecie system selektywnej zbiórki odpadów komunalnych. 
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 : Przewodniczący Samorządu Szkolnego, uczeń VIII klasy Maciej Niedźwiedź, 
zapowiadający poszczególne punkty programu uroczystości.

Pasowanie na ucznia.
Początek roku szkolnego, to w przypadku naszych pierw-
szoklasistów, nie jedyna uroczystość, w jakiej najmłodsi 
uczniowie biorą udział we wrześniu. Muszą oni, bowiem zło-
żyć jeszcze uroczystą przysięgę, że będą pilnie się uczyć, 
grzecznie zachowywać, godnie reprezentować szkołę oraz 
oczywiście szanować nauczycieli.

Oprócz chwil poważnych, uroczystego stroju, był także czas 
na uśmiech, prezenty i łakocie. Dzień zostanie na pewno 
dobrze zapamiętany i przez pierwszoklasistów, i przez ich 
rodziców, licznie zebranych na uroczystej gali. Program przy-
gotowany przez dzieci obfitował w pięknie i bez zająknięcia 
recytowane wiersze, głośno śpiewane piosenki, a rozpoczął 
się idealnie odtańczonym polonezem. Brawo!

Życzymy wam sukcesów w nauce, rozwijania pasji, osiągnięć 
w ramach dodatkowych zajęć i tylko dobrych ocen za ciężko 
włożoną pracę w waszą naukę.

 I Redakcja

 
 : Polonez zaprezentowany przez pierwszoklasistów.

Jego pomysłodawcą był pułkownik George Waring, zwany 
„apostołem czystości”, a na szeroką skalę wprowadzono go 
w latach 70-tych XX wieku, co rzeczywiste efekty przyniosło 
dopiero 20 lat później.

Obecnie dzięki selektywnej zbiórce, recyklingowi poddawa-
nych jest ok. 60% odpadów w Holandii, 55% w Niemczech, 
40%, w Danii i Szwecji, 35% w Hiszpanii. Polska niestety jest 
na szarym końcu tej listy i właśnie dlatego lekcje, takie jak 
ta w naszej szkole, są niezmiernie potrzebne i pożyteczne. 
Nadmiar odpadów komunalnych jest obecnie jednym z naj-
ważniejszych problemów środowiskowych naszego kraju. 
Problem ten nie omija oczywiście i naszej gminy, pomimo, że 
jest ona jedną z pierwszych, które zastosowały selektywną 
zbiórkę odpadów, o czym informują raporty o gospodarce 
odpadami sprzed 20 lat. Każdy mieszkaniec wytwarza ok. 
300 kg śmieci rocznie. Gospodarstwa domowe otrzymują 
specjalne kolorowe worki, do których mogą sortować odpa-
dy w następujący sposób:
- worki żółte – tworzywa sztuczne i drobny metal (puszki),
- worki niebieskie – papier,
- worki zielone – szkło,
- worki szare – popiół.

Zachęcamy do korzystania z tych worków – odbiór pose-
gregowanych odpadów jest tańszy od odbioru śmieci zmie-
szanych.

 I Redakcja
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 : Prezentacja kombinezonu lotnika

 
 : Wykładowca podarował szkole medal na pamiątkę spotkania

Na zakończenie dr Bondaruk zadeklarował pomoc w orga-
nizacji wycieczki do muzeum Sił Powietrznych i Szkoły Orląt, 
a na pamiątkę spotkania, wręczył pani dyrektor okoliczno-
ściowy medal wybity z okazji wprowadzenia F-16 do służby 
w Polsce.

 I AB

Spotkanie z lotnictwem   
w tle.

 
Na zaproszenie dyrektor Szkoły Podstawowej w Narewce 
pani Lilli Tarasiewicz, w dniu 13. listopada, prelekcję pod 
tytułem „Spotkanie z lotnictwem w tle” przeprowadził z 
uczniami klasy 7 i 8, mieszkaniec naszej gminy, płk. dypl. 
rez. pil. dr Adam Bondaruk - były pilot samolotów F-16, 
a obecnie wykładowca w Lotniczej Akademii Wojskowej w 
Dęblinie i Akademii Sztuki Wojennej w Warszawie.

Jego droga do spełnienia dziecięcego marzenia, aby zostać 
pilotem samolotów naddźwiękowych, rozpoczęła się w roku 
1983 w Liceum Lotniczym, które było przepustką do pełnego 
mocnych wrażeń życia zawodowego, którego uwieńczeniem 
była praca na stanowisku Szefa Szkolenia 2 Skrzydła Lotnic-
twa Taktycznego w Poznaniu. 

Uczniowie poznali historię i tradycje Polskich Sił Powietrz-
nych - w jaki sposób biało-czerwona szachownica, lotnicza 
„gapa” i marsz lotników stały się symbolami polskiego lot-
nictwa. Młodzież zapoznała się z ofertą edukacyjną i współ-
czesnym szkoleniem personelu latającego w Dęblinie. Miała 
także okazję zobaczyć wyposażenie, a nawet przymierzyć 
kombinezon pilota. 

 

 : Wykład z cyklu „ciekawy zawód” – tym razem o lotnictwie

 : Przysięga.  : Po przysiędze
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 : Słodka niespodzianka na zakończenie konkursu.

Niektóre konkursowe wiersze zostały ponownie zaprezento-
wane na uroczystej gali zorganizowanej 12 listopada, czyli w 
dniu następującym po Święcie Niepodległości. Mimo, że tym 
razem uczniowie musieli dobrze zaprezentować się, nie tylko 
przed kolegami i nauczycielami, ale także przed zaproszony-
mi gośćmi z zewnątrz szkoły, tremy nie było!

 
 : Gala z okazji Narodowego Święta Niepodległości w Szkole Podstawowej w 

Narewce.

Natomiast w samo południe dnia 11 listopada mieszkańcy 
Narewki zebrali się na wspólne odśpiewanie hymnu narodo-
wego, po czym udali się do sali kinowej w GOK i tam śpiewali 
znane pieśni patriotyczne. Pani Anna Stulgis przygotowała 
także teksty znanych wierszy patriotycznych i zachęciła do 
ich odczytania zebrane dzieci i młodzież, w tym kilku radnych 
z Młodzieżowej Rady Gminy w Narewce. 

Najmłodsi recytowali wiersze z pamięci. To była kolejna lek-
cja historii odbiegająca od podręcznikowej formy. Nawet 
przypinanie przez wszystkich biało-czerwonych kotylionów, 
na każdym płaszczu i kurtce, jest pewnym symbolem jedno-
ści i oddania ojczyźnie.

Wyjątkowych lekcji 
historii ciąg dalszy.

 
W Szkole Podstawowej w Narewce odbyło się ostatnio kil-
ka niecodziennych, ciekawych lekcji historii oraz wydarzeń, 
podczas których myślą wiodącą była niepodległość na-
szej ojczyzny. Miało to związek z obchodami Narodowego 
Święta Niepodległości.

Już w poprzednim numerze „Nad Narewką” pisaliśmy o 
pokazie wyszkolenia kawaleryjskiego, podczas którego, na 
przyszkolnym placu, uczniowie mogli zobaczyć jak wygląda-
li żołnierze, konie i ekwipunek podczas Kampanii Jesiennej 
Wojny Polskiej 1939 roku.

 
 : Do recytowania wierszy, niektórzy uczniowie założyli odpowiednie stroje

Kilka tygodni później, odbył się VIII konkurs recytatorski pn. 
„Wiersze dla mojej Ojczyzny”, w którym wzięło udział ponad 
100 uczniów. Pod niniejszym artykułem zamieszczamy wyniki 
tego konkursu oraz nazwiska jury i jego organizatorów. 

 
 : Najmłodsi uczestnicy konkursu recytatorskiego.

Miłą niespodzianką, jaka spotkała uczniów na koniec kon-
kursu, były nie tylko nagrody książkowe, ale i dwieście świeżo 
upieczonych pączków, a w każdym z nich znajdowała się 
mała polska flaga. 
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gminy Narewka, a zajęcia odbywały się głównie w Świetlicy 
Samorządowej w Lewkowie Starym.
W ramach projektu z 2017 roku młodzież założyła „Klub 
Młodych Dokumentalistów” i wykonała zdjęcia swojej oko-
licy techniką analogową. Wcześniej zapoznała się z pracą 
fotografa, wyszukiwała ciekawe miejsca, ludzi i zdarzenia, a 
następnie wywoływała zdjęcia w ciemni. Najciekawsze fo-
tografie, wydrukowane na specjalnych płytach PCV, można 
było oglądać na wystawie w Galerii im. Tamary Sołoniewicz 
w Narewce, a także w czasie festynów organizowanych na 
terenie gminy. Tytułem tego projektu była nazwa założone-
go klubu: „Klub Młodych Dokumentalistów”, jego trenerem 
był pan Kacper Biryło, a koordynatorem pani Helena Rejent.

W roku 2018 młodzież postanowiła wydać album, kontynu-
ując poprzedni projekt. W tym celu wybrała najciekawsze 
czarno-białe zdjęcia, opracowała je graficznie za pomocą 
nowoczesnej technologii komputerowej i przygotowała do 
druku. Każdy uczestnik projektu przekazał 10 swoich zdjęć, 
zatytułował je, napisał kilka zdań o sobie i swoich zaintere-
sowaniach. Praca nad publikacją i jej promocja, wzmocniła 
wśród młodzieży więź z regionem. Utrwalił się także język 
lokalnej mniejszości narodowej, ponieważ, powstały w wyni-
ku realizacji projektu, album pt. ,,Jesteśmy Stąd”, wydano w 
języku polskim oraz białoruskim. Tytuł projektu był tożsamy 
z tytułem albumu: „Jesteśmy Stąd”, trenerem był pan Adam 
Pawłowski, a koordynatorem pani Krystyna Poskrobko.

Niedługo po tym, w szkole odbył się kolejny pokaz. Uczniowie 
dowiedzieli się od grupy rekonstrukcyjnej wszystko o tym, jak 
wyglądało żołnierskie przygotowanie podczas II wojny świa-
towej w dalszej jej części. Zobaczyliśmy mundury, ekwipunek, 
szablę ułańską, a nawet maski gazowe. Dziewczęta zostały 
poproszone do zaprezentowania radiostacji, a większa gru-
pa "statystów" wzięła udział w musztrze. Młodzież żywioło-
wo reagowała na pokaz i liczne osoby zgłaszały się do ta-
kich, czy innych ćwiczeń. Prezentacja miała na celu pokazać, 
jak nasi dziadkowie bronili niepodległości naszej Ojczyzny i 
z jakimi sytuacjami musieli radzić sobie żołnierze na froncie, 
jaki mieli do tego sprzęt i jak byli wyszkoleni. 
W duchu patriotyzmu i odpowiedzialności za nasze bezpie-
czeństwo narodowe, młodzież miała okazję zaznajomić się 
po trosze z tym, z czym musieli zmagać się nasi przodkowie 
po to, abyśmy dziś mogli żyć w wolnym kraju.

 I Redakcja
 I

 

 : Pokaz działania radiostacji podczas prezentacji grupy rekonstrukcyjnej.

Projekty w ramach 
programu „Równać 

Szanse” realizowane       
w gminie Narewka.

 
Od trzech lat, Gminny Ośrodek Kultury w Narewce, reali-
zuje projekty w ramach programu „Równać Szanse” finan-
sowanego przez Polsko - Amerykańską Fundację Wolności 
oraz Polską Fundację Dzieci i Młodzieży. Łączna wartość 
tych projektów wyniosła 24.600,00 zł, w tym dotacja sta-
nowiła 19.600,00 zł, a wkład własny gminy 5.00,00 zł.

Główną ideą programu „Równać Szanse” jest wyrównywa-
nie szans na dobry start w dorosłe życie młodzieży z małych 
miejscowości, w których zamieszkuje do 20 tysięcy osób. Po-
przez różne działania, młodzi ludzie uczą się samodzielności, 
kreatywności, odpowiedzialności oraz umiejętności radzenia 
sobie w nowych sytuacjach. Chodzi o to, aby młody człowiek 
ze wsi, czy małego miasteczka, potrafił samodzielnie i świa-
domie osiągać wyznaczone przez siebie cele, myśląc per-
spektywicznie o własnej przyszłości. Do tej pory, w ramach 
wyżej wymienionego programu, GOK w Narewce zrealizo-
wał trzy projekty i przygotowuje się do kolejnego. W pro-
jektach tych wzięła udział 12-osobowa grupa młodzieży z 

 : Mieszkańcy gminy Narewka w dniu 11 listopada, podczas Narodowego Święta 
Niepodległości.

 : Wspólne śpiewanie hymnu, to także oznaka patriotyzmu.
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 : Czarno - białe fotografie wybrane przez młodzież.

 

 : Album pt. „Jesteśmy Stąd”.

W tym roku zrealizowaliśmy kolejny, trzeci już, projekt. Mło-
dzi członkowie grupy, zainspirowani tematem regionalnym, 
postanowili przenieść na ścianę oryginalny wzór z tradycyj-
nej makatki wieszanej dawniej na ścianach wiejskich chat. 
Taki rodzaj pracy artystycznej nosi nazwę muralu. W cza-
sie warsztatów uczestnicy projektu poznali zarówno historię 
makatki, jak i graffiti, rysowali kreskę, cieniowali, projektowa-
li, malowali na płótnie, na murze, wypełniali szkice farbą w 
sprayu. W efekcie powstały dwa murale. Pierwszy, bardziej 
kolorowy i nowoczesny, który możemy oglądać na murku 
okalającym teren Zakładu Ceramiki Budowlanej w Lewkowie 
Starym i drugi, bardziej tradycyjny, wiernie odzwierciedla-
jący wzór z wybranej makatki, na ścianie budynku GOK w 
Narewce. 

 
 : Uczestnicy przed muralem w Lewkowie Starym.

 : Malowanie muralu w Lewkowie Starym.

Młodzież bardzo chętnie uczestniczyła we wszystkich tych za-
jęciach, nauczyła się pracy w grupie, poznała swoje mocne 
i słabe strony, zdobyła nowe umiejętności, stała się bardziej 
kreatywna. Ponadto uczestnicy są dumni ze swojej pracy, 
mają czym się pochwalić przed rówieśnikami, a dziedzictwo 
kulturowe naszej Małej Ojczyzny, połączone z nowoczesną 
techniką plastyczną, jaką jest mural, stanowi doskonałą wi-
zytówkę gminy Narewka. Tytuł tego projektu to: „Namalujmy 
Makatkę”, a jego trenerem był pan Grzegorz Puczka, koor-
dynatorem zaś ponownie pani Krystyna Poskrobko.
Obecnie złożyliśmy wniosek na kolejny projekt z programu 
„Równać Szanse”. Jeśli nasza propozycja spodoba się komi-
sji rekrutacyjnej i otrzymamy dotację, to napiszemy o tym w 
następnym numerze gazety ,,Nad Narewką”.

 
 : Gotowy mural - makatka na ścianie GOK-u.

 I Tekst i fotografie: Starszy instruktor Świetlicy Sa-
morządowej w Lewkowie Krystyna Poskrobko
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Co to jest makatka?
Ostatnimi laty, temat makatek często przewija podczas 
rozmów o dziedzictwie kulturowym naszej gminy. Najstarsi 
członkowie naszej lokalnej społeczności, a zwłaszcza ko-
biety, pamiętają jeszcze jak, i po co, były wykonywane, a 
nie jedna z nich, skrzętnie przechowuje je nadal, jako ro-
dzinne, drogocenne pamiątki. Dzięki temu, wciąż jest moż-
liwe obejrzenie autentycznych, ręcznie robionych makatek.
Temat znów ożył przy okazji projektu mającego na celu 
zachowanie tej tradycji i całe szczęście, bo to chyba był 
ostatni moment na to, aby ocalić ją od zapomnienia. Warto 
na wszelkie sposoby publikować wyniki pracy włożonej w 
archiwizowanie śladów naszej przeszłości. 

W związku z tym przytaczamy obszerne fragmenty opraco-
wania dotyczącego makatek, zamieszczonego na stronie in-
ternetowej www.makataka-narewkowska.eu. Opracowanie 
to powstało dzięki żmudnej pracy, między innymi, pani Kata-
rzyny Bielawskiej, polegającej na sfotografowaniu zachowa-
nych makatek, opisaniu ich i usystematyzowaniu. Aby zebrać 
odpowiednie materiały, trzeba było odwiedzić kilkadziesiąt 
domów w naszej gminie, stąd raz jeszcze serdecznie dzię-
kujemy wszystkim osobom, które udostępniły swoje pamiątki 
oraz opowiedziały o ich historii.

 
 : Oryginalna makatka, która posłużyła jako wzór do namalowania muralu na 

budynku GOK w Narewce.

Z opracowania:
Makatki to tkaniny malowane lub haftowane, stanowią-
ce rodzaj płaskiego obrazu, które występują w kulturach i 
narodach całego świata. Pełniły one rolę obrzędową. Dziś 
ich funkcja często przechodzi w dekoracyjną. Analogię ha-
ftu płaskiego, wypukłego i ozdabiania frędzlami możemy 
dostrzec w chorągwiach i sztandarach rycerskich. Tego ro-
dzaju tkaniny np. chorągwie, ludność wiejska widziała w ko-
ściołach i cerkwiach. Wnętrza dworów na wsi również były 
dekorowane takimi tkaninami.

W gminie Narewka makatka to obraz na płótnie wyszywa-
ny lub malowany. W zależności od miejsca eksponowania - 
makatki miały konkretny kształt. Nad łóżkiem były to długie, 
prostokątne płótna, na ścianach wieszano kwadratowe lub 
w kształcie rombu, te ostatnie często obok siebie po obu 
stronach narożnych ścian chaty. Również obok siebie wie-
szano podwójne makatki z lustrzanym odbiciem.
Mieszkańcy przekazywali sobie nawzajem wzorce motywów 
makatkowych. Kobiety kalkowały na papier rysunek w skali 
1:1, który następnie przenosiły na płótno. Do dziś zachowały 
się papierowe, ręcznie wykonane kopie wzorów. Zachowały 
się również arkusze z gazet tj. wkładki ze wzorami haftów 

z czasopism wydawanych w latach dwudziestych zeszłego 
stulecia, takich jak chociażby „Bluszcz” czy „Kobieta w świe-
cie i domu”, ale zdarzają się też z lat czterdziestych, jak „Kre-
stianka” i sześćdziesiątych - „Rabotnica i Sialanka”.
W grupie makatek malowanych, od wielu lat, jako miejsce 
ich powstawania, wyróżnia się wieś Siemianówka, gdzie, 
w latach powojennych, lokalny twórca Jan Moroz, tworzył 
makatki malowane na płótnie. Z relacji właścicieli wynika, 
że zamawiający makatkę dostarczał płótno i wybierał dany 
motyw - najczęściej sceny baśniowe lub religijne, ponadto 
z pawiami i łabędziami oraz kwiaty w koszu. W pracach 
Moroza zaciera się granica pomiędzy makatką, a obrazem 
malarskim. Przykładem są prace religijne z Siemianówki 
i krajobraz z Kapitańszczyzny. Nie bez znaczenia było na-
ciągnięcie płótna na blejtram, jednoznacznie kojarzące się 
z obrazem. Jeszcze do niedawna w wielu domach wisiały 
obrazy Moroza ze świeckimi motywami. Były to krajobrazy 
powszechnie nazywane landszaftami, na których widnia-
ły lasy, góry, pejzaże letnie i zimowe oraz sceny myśliwskie. 
Pomimo kopiowania z oleodruków, pocztówek itp., prace te 
były malowane ręcznie farbami olejnymi na płótnie, w rozpo-
znawalnym lokalnie stylu. 
Makatki słomiane zarejestrowano w dwóch wsiach: w Plan-
cie i Tarnopolu. W obu przypadkach wykorzystano ten sam 
motyw - szulaka (jastrzębia) wśród kwiatów oraz gołębie na 
gałązce. Według relacji jednej z mieszkanek, nieistniejącej 
już, wsi Łuka, pomysł na tego typu makatę przywędrował 
z miasteczka Krynki, skąd dopiero łuczański handlarz końmi 
przywiózł ją do wsi. Miejscowe dziewczęta wykorzystywały 
ten wzór wyklejając z kawałków słomy motyw przy pomocy 
kleju z mąki oraz kupowanych barwników. Występują rów-
nież pojedyncze, najczęściej nabywane z zewnątrz, malowa-
ne makatki na szkle przedstawiające kwiaty.
Makatki ludowe, zaprezentowane na wyżej wymienionej 
stronie internetowej, udokumentowane zostały w formie fo-
tograficznej w roku 2018 i pochodzą z dwudziestu wsi z tere-
nu gminy Narewka w województwie podlaskim. Opracowa-
nie dotyczy makatek ściennych, zawieszanych w pokojach 
tj. sypialniach i kuchniach nad łóżkiem. W materiale foto-
graficznym uwzględnione zostały również nastolnicy (obrusy) 
oraz makatki typu kuchennego. Ponadto także kapy, narzuty 
i dywany wyszywane. 
Makatki wykonywane były na własnoręcznie tkanym ma-
teriale z lnu, jak również na grubym materiale płóciennym 
- klejonce, a także na suknie. Wykorzystywano len bielony, 
szary oraz farbowany na czarno. Sukno w kolorze czarnym 
bardzo często było sztukowane z kilku mniejszych odcinków. 
Do haftowania używano materiałów takich, jak wełna, kor-
donek, mulina, lica (laseta), tasiemka lamówkowa oraz apli-
kacji - czyli naszywek z materiału. Najczęściej sięgano po 
lice i tasiemki, które pokrywały płótno jednym pociągnięciem 
tworząc elementy kwiatów - jak np. płatki bądź łodygi. Lica 
dodatkowo wzmacniała walory estetyczne dzięki charakte-
rystycznym refleksom świetlnym. Służyła również do obrębia-
nia makatki bardzo często wraz z obszyciem dolnej części 
długimi frędzlami.
Powtarzającym się haftem jest ścieg płaski nazywany przez 
twórczynie hładziaju. Szczególną uwagę przykuwa kompo-
zycja oraz estetyka wykonania makatek na czarnym tle. 
Przykładowo, makatki z Janowa, które powstawały we wsi o 
nieistniejącej już nazwie Jelonka, przedstawiające słoneczniki 
na czarnym tle, wyszyte są techniką mieszaną: pestki ście-
giem supełkowym zaś nerwy liści ściegiem sznureczkowym. 
Ponadto makatki były obrębiane przy pomocy ściegu dzier-
ganego, krzyżykowego oraz lamówką tj. szeroką tasiemką, 
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a także mereżką. Natomiast dolna część ozdobiona była 
często frędzlami.
Najstarsze makatki pochodzą z lat międzywojennych. Naj-
częściej wyszywane były przed zamążpójściem i wchodziły 
w skład posagu. Wyszywane były w rodzinnej wsi, a następ-
nie trafiały do domu męża. Jeśli znana jest data urodzenia 
i zamążpójścia osoby wyszywającej, możemy wydatować 
makatkę.

Powyższa opowieść wzbogacona jest szczegółowym po-
działem makatek na rodzaje. Gorąco zachęcamy do zapo-
znania się z pełnym tekstem w Internecie. 

„Jezioranki” - nie tylko 
wspaniale gotują.

Koło Gospodyń Wiejskich „Jezioranki” w Siemianówce zo-
stało założone 13 grudnia 2018 roku, a więc właśnie świę-
tuje właśnie swoja pierwszą rocznicę. Jednym z naszych 
celów jest prowadzenie działalności społeczno-wycho-
wawczej i oświatowo-kulturalnej w środowiskach wiejskich. 
Podejmujemy, różnego rodzaju, przedsięwzięcia. Pierwszą 
naszą inicjatywą było zorganizowanie „Wieczoru wigilijne-
go” z kolędą przy wsparciu pracownicy Świetlicy Samorzą-
dowej i Ośrodka Edukacji Ekologicznej w Siemianówce, a 
także radnych i sołtysów Siemianówki i Babiej Góry. 

W późniejszym czasie, podjęliśmy szereg działań mających 
na celu m.in. integrację pokoleniową, szerzenie tradycji ludo-
wych i aktywizację kobiet zamieszkujących obszar naszego 
działania. Uzyskaliśmy to poprzez następujące aktywności:
• co tydzień bierzemy udział w spotkaniach, na których 

tworzymy wyroby rękodzieła ludowego (makatki, ozdo-
by bożonarodzeniowe i wielkanocne), pieczemy ciasta 
i gotujemy - każda z nas, jak zdobędzie nowy przepis 
na regionalną potrawę, to się nim dzieli z pozostałymi 
osobami i wspólnie przyrządzamy nowe danie,

• zorganizowaliśmy imprezy takie jak: „Bal karnawałowy”, 
”Dzień kobiet” z akordeonem, wyjazdy na „Kręgle” do 
Białegostoku oraz wycieczki rowerowe po okolicznych 
miejscowościach,

• z naszej inicjatywy odbyło się szkolenie komputerowe,
• w lipcu 2019 roku gościliśmy telewizję FOKUS TV MEDIA, 

która nagrywała nasze przygotowania do „Nocy Kupa-
ły” w Narewce (wykonywanie wianków, pieczenie chle-
ba na zakwasie i „Mrowiska” – słodkiego wyrobu pie-
karniczego, przypominającego kopiec mrówek, złożony 
z faworków usmażonych w głębokim tłuszczu, polany 
miodem i posypany makiem oraz rodzynkami),

• przeprowadziliśmy warsztaty dla dzieci i młodzieży, przy 
dużym wsparciu pracownicy Świetlicy Samorządowej w 
Siemianówce (wypiek tradycyjnych ciast drożdżowych, 
nauka robienia pająków ze słomy – dawniej bardzo 
popularnych w całej Polsce ozdób świątecznych wie-
szanych pod sufitem, a teraz pamiętanych już tylko w 
niektórych domach, ozdabianie przedmiotów dekoracyj-
nych metodą decoupage), eventy na choinkę, „Topienie 
Marzanny” na powitanie wiosny, „Dzień dziecka” z ani-
matorem,

• organizowaliśmy tradycyjne stoiska w trakcie imprez 
okolicznościowych, takich jak „Noc Kupały”, „Piknik Ro-
dzinny” i „Dożynki” w Narewce, „Festyn Archeologiczny” 
w Czyżach czy też „Jarmark Żubra” w Hajnówce, gdzie 

za regionalną potrawę - nasz pyszny smalczyk - zajęli-
śmy drugie miejsce, otrzymując nagrodę,

• skorzystaliśmy z wielu zaproszeń do wzięcia udziału w 
różnych konkursach, wystawach, festynach, szkoleniach 
oraz konferencjach dotyczących działalności kół gospo-
dyń wiejskich w Polsce,

• na zaproszenie Marszałka Województwa Podlaskiego 
Artura Kosickiego, 25 sierpnia 2019 roku, uczestniczyli-
śmy w ogólnopolskich dożynkach w Kolnie, a następnie, 
14 wrzenia, w Dożynkach Wojewódzkich w Tykocinie, na 
których zdobyliśmy drugą nagrodę za nasze stoisko (na 
zdjęciu poniżej),

• uczestniczyliśmy w ósmej edycji konkursu „Skarby Euro-
py zaklęte w szkle”, który odbył się w dniach 1-3 paź-
dziernika 2019 roku w ramach operacji „Zainspiruj się 
dziedzictwem”, gdzie za udział w konferencji otrzymali-
śmy puchar i dyplom-podziękowanie.

 

 : W Tykocinie z Marszałkiem Arturem Kosickim.

 
 : Stoisko na Dożynkach Wojewódzkich w Tykocinie, za które zajęłyśmy II miejsce. 

Na zakończenie, zwracamy się do Czytelników z prośbą o 
przekazywanie twórcom opracowania informacji o jeszcze 
innych zachowanych makatkach, także ręcznikach obrzę-
dowych, czy też wszelkich pozostałych tkaninach tradycyj-
nych, jakie być może u Państwa się zachowały. Nie po-
zwólmy, aby ginęło nasze dziedzictwo, przedmioty, których 
niestety nie da się już odtworzyć.

 I Redakcja 
 I Tekst na podstawie materiałów au-

torstwa Katarzyny Bielawskiej 
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tutaj ze stawu położonego między Starym i Nowym Skupo-
wem, swój początek bierze niewielka puszczańska rzeczka 
Okulanka. Kiedyś całoroczna, a obecnie sezonowa struga o 
długości około 6 km, jest lewym dopływem rzeki Narewka. 
Jej ujście znajduje się w Podlewkowiu. „Okulanka” jednogło-
śnie została przyjęta jako nazwa Koła Gospodyń Wiejskich 
w Skupowie.

 I AB

 

 

 

Dokąd płynie Okulanka?
Koniec października upłynął we wsi Skupowo pod znakiem 
intensywnych przygotowań do finalizacji pomysłu zało-
żenia koła gospodyń wiejskich. Idąc w ślady mieszkanek 
Planty, Siemianówki, Olchówki i Narewki, nasze panie zde-
cydowały się przywrócić tradycję, która sięga lat 60-tych 
ubiegłego wieku. W tym czasie Skupowo było stosunkowo 
dużą miejscowością, której populacja wynosiła około 500 
osób (obecnie jest to poniżej 200).

Pierwszą przewodniczącą dawnego Koła Gospodyń Wiej-
skich w Skupowie była pani Walentyna Jancewicz. Członkinie 
KGW do maja 1973 roku, tj. do czasu otwarcia „ Klubu Pra-
sy i Książki RUCH”, spotykały się w budynku szkoły podsta-
wowej w Skupowie oraz w prywatnych domach. Kolejnymi 
przewodniczącymi były panie Eugenia Garustowicz (obecnie 
Bobrowska) i Maria Tokaruk. 

Historia organizowania się gospodyń wiejskich w Polsce się-
ga XIX wieku, kiedy to w 1866 roku, w Piasecznie na Po-
morzu Gdańskim, zawiązano „Towarzystwo Gospodyń” – 
pierwszą organizację kobiecą na wsi. Pół wieku później, w 
1918 r. organizacje przyjęły wspólną nazwę: „Koło Gospodyń 
Wiejskich”, które organizowały szkolenia, pokazy i kursy o 
różnorodnej tematyce. Organizowano również życie towa-
rzyskie i społeczne, a członkinie często spotykały się także na 
wieczorkach rozrywkowych. 
W niedzielę 27.10.2019 roku, w świetlicy wiejskiej, odbyło się 
spotkanie mieszkanek Skupowa, na którym potwierdzono 
wolę zawiązania nowego KGW. Wymogiem formalnym, po-
trzebnym do rejestracji, było złożenie minimum dziesięciu de-
klaracji członkowskich. Deklaracji złożono aż dwadzieścia, co 
jest naszym wielkim sukcesem. Kolejnym etapem był wybór 
zarządu. Przewodniczącą została pani Wioletta Bondaruk, 
zastępcą pani Izabela Adamowicz, a członkiem zarządu 
pani Danuta Gorustowicz.

Podczas zebrania założycielskiego zdecydowano również o 
wyborze nazwy, która z założenia winna kojarzyć się z na-
szą miejscowością. Jedną z wielu ciekawostek jest fakt, że to 

 
 : Na cotygodniowych warsztatach.

Staramy się aktywnie działać na rzecz naszej społeczności 
i godnie reprezentować naszą gminę, a przy okazji dobrze 
się bawić.

 I  Prezes KGW „Jezioranki” w Siemianówce Anna Zasim 

 : Członkinie KGW w Skupowie  i delegacja mieszkańców Skupowa podczas doży-
nek, połowa lat 70-tych. Archiwum pani Danuty Gorustowicz.

 : Członkinie KGW w Skupowie  z rodzinami na wycieczce. Archiwum pani Eugenii 
Bobrowskiej.



21nr 111/4

 : Młodzież pod opieką ks. Jerzego Klimiuka odwiedza galerię.

 : Przewodnicząca KGW pani Eugenia Garustowicz odbierająca wyróżnienie. Archi-
wum pani Eugenii Bobrowskiej.

 : KGW w Skupowie na wycieczce w Warszawie. Archiwum                                    
pani Eugenii Bobrowskiej.

 : Przewodniczące KGW w Skupowie: Walentyna Jancewicz i Eugenia Garustowicz 
oraz pani Maria Nowicka. Archiwum pani Eugenii Bobrowskiej.

Droga życia: byliśmy, 
jesteśmy, będziemy…

W Galerii im. Tamary Sołoniewicz w Narewce możemy po-
znać piękne historie związane z tradycją ręczników obrzę-
dowych, zobaczyć ponad 100-letnie autentyczne ekspo-
naty oraz nowe, inspirowane nimi, obrazy. Warto wybrać 
się do Galerii, a tam udać się w dawny świat, gdzie życie 
wyhaftowane zostało narodzinami, dorastaniem, pierwszą 
miłością, ślubem, aż w końcu odejściem z tej ziemi. Pani Ka-
tarzyna Bielawska opowie nam raz jeszcze, jak to wszystko 
wyglądało. Wystawy noszą tytuły: „Byliśmy, jesteśmy, bę-
dziemy…” - wystawa malarstwa Mirosława Zdrajkowskie-
go” oraz „Droga Życia” - ręczniki ludowe z kolekcji Muzeum 
w Bielsku Podlaskim. Ich wernisaż odbył się 18 października 
2019 roku o godz. 17.00.

Na dwa dni przed otwarciem wystaw, 16 października, Ga-
lerię odwiedziła kl. VIII ze Szkoły Podstawowej w Narewce 
wraz z ks. Jerzym Klimiukiem. Grupa zwiedziła wystawę po-

plenerową malarsko - rzeźbiarką oraz izbę regionalną (salę 
etnograficzną). Młodzież przyjrzała się ostatnim szlifom, ja-
kie towarzyszyły w przygotowaniach wernisażu. Grupa, jako 
pierwsza, obejrzała malarstwo pana Mirosława Zdrajkow-
skiego i kolekcję ręczników z Muzeum w Bielsku Podlaskim.
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tradycję ulotnych i nietrwałych dzieł sztuki ludowej i prze-
transponować je do dzisiejszych czasów, zdominowanych 
przez cywilizację informatyczną. Czy tak w istocie należy 
odczytywać te obrazy? Na to pytanie każdy powinien odpo-
wiedzieć sobie sam, jeśli zaś przyjrzy się im uważniej, odczyta 
jeszcze więcej symboli i ukrytych znaczeń. To jest ukryta siła 
sztuki. Mirosław Zdrajkowski urodził się w Bielsku Podlaskim, 
jest absolwentem Akademii Sztuk Pięknych w Mińsku na Bia-
łorusi. Autor wielu wystaw zbiorowych i indywidualnych, ilu-
strator okładek do książek i płyt CD. Wszelkie jego poczyna-
nia artystyczne zdradzają przywiązanie do kultury ludowej.

Muzeum w Bielsku Podlaskim posiada reprezentatywną i 
największą w Polsce kolekcję ręczników ludowych. Kolekcja 
liczy ponad 300 zabytków. Od kilku lat prowadzone są sys-
tematyczne i ratownicze badania etnograficzne na terenie 
Podlasia. W ramach tych prac powstała stała wystawa „Ta-
jemniczy ręcznik” oraz wydane zostały 3 katalogi, wzorniki, 
kolorowanki.
W otwarciu wystaw uczestniczyli: kurator wystawy Alina 
Dębowska z Muzeum w Bielsku Podlaskim oraz Mirosław 
Zdrajkowski, autor prac malarskich. Ponadto, przedstawicie-
le gminy Narewka: Wójt Gminy Jarosław Gołoubowski, Prze-
wodnicząc Rady Gminy Anatol Romańczuk, Radni: Wioleta 
Bondaruk, Klaudia Miszczuk, Aleksander Zdanowski i Stani-
sław Sadowski, Dyrektor Szkoły Podstawowej w Narewce Lil-
la Tarasiewicz, Prezes Koła Gospodyń Wiejskich "Łuczyna" w 
Narewce Barbara Bielawska oraz Sekretarz Stowarzyszenia 
na rzecz Dialogu "Tropinka" Mariola Ziomek. Ponadto licznie 
przybyli mieszkańcy, w tym młodzież ze Świetlicy Środowi-
skowej w Narewce z Instruktorką Nelą Charkiewcz. 

 

 : Miłośnicy sztuki i tradycji, którzy odwiedzili wystawy.

Kierownik Muzeum w Bielsku Podlaskim pani Alina Dębowska 
wprowadziła przybyłych w tajemniczy świat ręcznika ludo-
wego, przekazując wiele cennych informacji etnograficznych.
Pan Mirosław Zdrajkowski opowiedział o swojej twórczości 
oraz ręczniku swojej prababci, który zainspirował go do 
stworzenia fantastycznych prac malarskich.
Galeria im. Tamary Sołoniewicz w Narewce dziękuje Urzędo-
wi Gminy za zaopatrzenie w słodkości, które wzbogaciły po-
częstunek przy kawie i herbacie, przy którym długo toczyły 
się artystyczne rozmowy. Dziękujemy również wolontariuszce 
Anieli Bielawskiej, która pracowała przy wyeksponowaniu 
wystaw oraz pani Sylwii Iwanowskiej z Działu Promocji Gminy 
za zdjęcia. Można było nabyć publikacje – albumy, na temat 
ręczników i pamiątkowe magnesy z ręcznikami. 

 I Tekst przygotowany na podstawie materiałów autor-
stwa Starszego Instruktora Kultury Katarzyny Bielawskiej

Wiodącym tematem wystaw jest ręcznik ludowy, będący 
znakiem rozpoznawczym, elementem szczególnym w kul-
turze słowiańskiej. Sztuka powstaje, by móc opowiedzieć o 
tym, co się czuje. Opowiedzieć o emocjach i wrażeniach, któ-
re na słowa przełożyć się nie dają. 

 : Pani Katarzyna Bielawska z autorem obrazów panem Mirosławem Zdrajkowskim.

 

 : Obrazy Mirosława Zdrajkowskiego inspirowane ręcznikami obrzędowymi.

Takie jest malarstwo Mirosława Zdrajkowskiego – wypełnio-
ne symbolami, odniesieniami do pamięci historycznej miejsca, 
z którego ich Autor się wywodzi, są przesycone poetycki-
mi wręcz odniesieniami do tradycji ojczystej ziemi. Warto się 
im uważniej przyjrzeć. Na pierwszy rzut oka kojarzą się z 
tradycją i formami ręcznika obrzędowego, te odniesienia są 
czytelne już choćby poprzez kształt podobrazia i czytelnych 
form zgeometryzowanego ornamentu. Ale są też bardzo 
uwspółcześnione, jakby Autor tych prac starał się utrwalić 

 : Wyeksponowane na wystawie oryginalne ręczniki obrzędowe.
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łapcia). Brak też dźwięku, nie została zapisana nawet czo-
łówka, ani napisy na koniec. Dokument trwa zaledwie 7 mi-
nut. Zdjęcia do filmu wykonane były kamerą Pentaflex lub 
Bolex, a materiał montowany na amatorskim stoliku monta-
żowym Meopta. 

Film odtworzono na spotkaniu w Świetlicy Samorządowej w 
Lewkowie Starym dniu 26 listopada 2018 roku i było to oka-
zją do wspominania pana Andrzeja Gołubowskiego, jego 
żony Eudokii Gołubowskiej, która jest uchwycona na fotogra-
fiach przy przędzeniu lnu na przęślicy i wrzecionie oraz ich 
sąsiadki Anny Sacharczuk, która prezentowała wyplatanie 
krajki.

 

 : Przędzenie lnu na prząślicy.

Później, wyplecione w czasie realizacji filmu łapcie, podobnie 
jak to się działo w innych przypadkach, jako rekwizyty ak-
cji filmu, weszły do zbiorów muzealnych. Muzeum zakupiło 
także przęślicę, krajkę oraz gwiazdę kolędniczą. Wnuk An-
drzeja Gołubowskiego - Mikołaj -pamięta jak kolędował ze 
starszymi kolegami z tą gwiazdą, której pozbył się niechęt-
nie, bo przecież należała do jego życia, uczestniczyła w ob-
rzędowym zimowym kolędowaniu. Ale gdyby muzeum jej nie 
zakupiło być może leżałaby na strychu lub została spalona. 

Na zakończenie, zwracamy się do Państwa z następującym apelem, skierowanym do mieszkańców naszej gminy 
przez Galerię im. Tamary Sołoniewicz w Narewce: 

Szanowni Państwo, w związku z napływającymi do nas informacjami pozbywania się ludowych tkanin samodziałowych: 
ręczników, kap, dywanów itp., wyrzucania ich na śmietnik, cięcia na szmaty itp., zwracamy się do wszystkich mieszkań-
ców, placówek kultury, duchowieństwa, instytucji, o zwracanie uwagi na zachowanie ludowych tkanin współczesnych i 
zabytkowych i przekazywania ich do odpowiednich instytucji. Rozdzwoniły się telefony w sprawie ręczników. Reagujemy 
natychmiastowo, niestety często jest już za późno. Zmieńmy to. Prosimy o wcześniejsze informację, byśmy mogli na czas 
zdążyć i uratować nasze dziedzictwo kulturowe.

 I Redakcja

Łapcie z lipowego Łyka.
Dziś, kiedy w każdym sklepie obuwniczym możemy kupić 
dowolny rodzaj i wzór obuwia, nie do pomyślenia jest, że 
kiedyś, nasi przodkowie, chodzili w butach, które musieli 
sami sobie zrobić, na przykład z pasków lipowego łyka i 
konopnego sznurka.

 

 : Przykładowe łapcie z łyka.

Państwowe Muzeum Etnograficzne w Warszawie gromadzi 
przeróżne dokumentacje związane z przeszłością. W roku 
1976 powstał zapis fotograficzny i filmowy pt. „Wyrób łapci 
z łyka”, który został zrealizowany przez Piotra Szackiego i 
Krzysztofa Chojnackiego w Lewkowie Nowym - była to re-
konstrukcja. W roku 1976 nikt już przecież ani w Lewkowie, 
ani nigdzie w Polsce, łapci nie nosił. 

Występujący na filmie Andrzej Gołubowski (ur. 1901) mógł 
jedynie pamiętać z młodości sposób wyplatania łapci techni-
ką taśmowo-krzyżową. Zapis zaczyna się sceną wchodzenia 
na lipę w celu pozyskania łyka, a następnie pokazany jest 
proces przygotowania surowca, wyplatania oraz skręcania 
konopnego sznurka, który służył do okręcania nogi. Zapis 
jest niestety niepełny (brak środkowej sekwencji wyplatania 
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Wtedy żal mu było tej gwiazdy, ale dzisiaj może się cieszyć 
tym, że cząstka Lewkowa Nowego i Rodziny Gołubowskich 
jest częścią dziedzictwa historycznego. 

A może u kogoś z Państwa zachowały się jeszcze dawne 
łapcie, albo jakieś inne dawne przedmioty? Warto je ocalić.

Wielkie sukcesy 
sportowe uczniów Szkoły 
Podstawowej w Narewce 

w roku szkolnym 
2018/2019.

 Szkoły podstawowe znajdujące się w powiecie hajnowskim 
- drużyny oraz zawodnicy indywidualni - co roku, rywalizu-
ją ze sobą w ramach współzawodnictwa organizowanego 
przez Zarząd Szkolnego Związku Sportowego, zdobywając 
w ten sposób punkty, z których, do podsumowań, wlicza-
ne są tylko te z pięciu najlepszych startów. Na końcową 
klasyfikację składają się punkty z zawodów powiatowych 
i wojewódzkich.

Bardzo nas cieszy fakt, że Narewka, w roku szkolnym 
2018/19 uzyskała wynik najlepszy w powiecie, deklasując 
wszystkich konkurentów w kategorii szkół podstawowych. W 
dwóch rocznikach (2003 i młodsi oraz 2006 i młodsi), zarów-
no dziewczęta jak i chłopcy, zajęli pierwsze miejsca. Wśród 
najlepszych szkół powiatu hajnowskiego znalazły się także 
następujące szkoły: SP nr1, SP nr2 oraz SP nr4 w Hajnówce, 
SP w Kleszczelach, SP w Dubiczach Cerkiewnych oraz SP w 
Białowieży.
Natomiast wśród zawodników indywidualnych, na poziomie 
wojewódzkim, w ubiegłym roku szkolnym, wyróżnił się przede 
wszystkim Łukasz Klimiuk z Narewki, który zajął II miejsce w 
biegu na 600 m. i I miejsce w biegu przełajowym.
A oto, jak przedstawiały się liczby punktów uzyskanych we 
współzawodnictwie szkół podstawowych w powiecie haj-
nowskim:

ROCZNIK 2006 I MŁODSZE W PUNKTACJI ŁĄCZNEJ
I miejsce - SP W NAREWCE – 456,75 pkt.
II miejsce - SP NR4 W HAJNÓWCE – 357 pkt.
III miejsce – SP NR2 W HAJNÓWCE – 291,5 pkt.

 I Redakcja
 I Fragmenty tekstu i fotografie pocho-

dzą ze strony www.ethnomuseum.pl

Dziewczęta     
I – SP Narewka (202 pkt.)   
II – SP nr4 Hajnówka (184 pkt.)   
III – SP nr1 Hajnówka (176 pkt.) 
 
Chłopcy 
I – SP Narewka (254,75 pkt.) 
II – SP Białowieża (193,5 pkt.)
III – SP nr4 Hajnówka (173pkt.)

ROCZNIK 2003 I MŁODSZE W PUNKTACJI ŁĄCZNEJ
I miejsce - SP W NAREWCE – 734 pkt
II miejsce - SP NR2 W HAJNÓWCE– 296,75 pkt.
III miejsce – SP NR4 W HAJNÓWCE – 280,25 pkt.

Dziewczęta     
I – SP Narewka (331,5 pkt.)   
II – SP nr2 Hajnówka (160,75 pkt.)  
III – SP Kleszczele (150 pkt.)
   
Chłopcy 
I – SP Narewka (402,5 pkt.) 
II – SP Dubicze Cerkiewne (164,5 pkt.) 
III – SP nr2 Hajnówka (136,00 pkt.)

Źródłem informacji o punktacji jest Powiatowy SZS w Haj-
nówce, który, jako stowarzyszenie społeczne, działa na 
rzecz dzieci i młodzieży w ramach współzawodnictwa spor-
towego na szczeblu miasta i powiatu. W ciągu roku szkol-
nego 2018/19 stowarzyszenie przeprowadziło około 30 im-
prez sportowych. Działania SZS-u są wspierane m.in. przez 
Ośrodek Sportu i Rekreacji, Park Wodny i Nadleśnictwo w 
Hajnówce oraz częściowo dotowane przez Urząd Miasta i 
Starostwo Powiatowe w Hajnówce. Przewodniczącym Po-
wiatowego Szkolnego Związku Sportowego w Hajnówce jest 
pan Janusz Ludwiczak. 
Bardzo serdecznie gratulujemy wszystkich wyżej wymienio-
nych sukcesów oraz dziękujemy za trud uczniów i kadry tre-
nerskiej naszej szkoły włożony w jego osiągnięcie! 

 I Redakcja

 : Wyrób łapci w Lewkowie Nowym.

 : Przygotowanie łyka na łapcie.
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Festyn zdrowia                  
z turniejami piłki 

siatkowej i nożnej.
 
Ruszyliśmy!!! Już oficjalnie, nie jako luźna grupa ludzi, tylko 
jako stowarzyszenie MKS Białe Żubry Narewka, posiada-
jące swój statut, logo klubowe oraz stronę na Fejsbooku. 
Zarząd wybrany poprzez głosowanie członków założycie-
li: prezes - Jarek Kamieński, wiceprezes - Piotrek Basałaj, 
sekretarz - Darek Jastrzębski, skarbnik - Radek Czekunow 
oraz członkowie: Piotrek Ancutko, Mirek Krasnopolski (rów-
nież trener), Asia i Artur Hawieńczyk. Mamy Komisję Rewi-
zyjną, w skład której weszli: Adam Ławrynowicz, Piotrek 
Oniskiewicz i Paweł Nieścieruk. Mamy głowy pełne pomy-
słów, więc pozostaje tylko działać!

Plan był prosty, mianowicie ogłosić powstanie naszego sto-
warzyszenia, tylko jak, gdzie i kiedy? Nikt z nas nie miał w 
tym doświadczenia, ale co tam - „do odważnych świat na-
leży”. Wspólnymi siłami napisaliśmy projekt organizacji fe-
stynu propagującego zdrowy i aktywny tryb życia, a które-
go głównymi punktami będą turnieje w piłkę siatkową oraz 
nożną.

 
 : Uczestnicy festynu zdrowia.

Mamy w swoich szeregach „znawcę wszelkich praw i pra-
wideł”, i to właśnie Darek, po przeczytaniu kilku „mądrych 
ksiąg”, zajął się napisaniem projektu. Dalej poszło z górki: 
wniosek trafił do gminy, a po przejściu odpowiedniej proce-
dury i zatwierdzeniu, przystąpiliśmy do jego realizacji. 

Magiczna data, to niedziela, 29 września 2019 roku. Zaczęły 
się gorączkowe przygotowania, zakupy najpotrzebniejszych 
i najpilniejszych rzeczy. Rozesłano zaproszenia i rozwieszono 
plakaty. Informacja pojawiła się na naszym portalu społecz-
nościowym oraz stronie internetowej gminy. Szybko otrzy-
maliśmy też obietnicę pomocy od Koła Gospodyń Wiejskich 
Łuczyna z Narewki oraz Malwa z Olchówki. Wielu innych 
sympatyków klubu dołączyło się do pracy. O to częściowo 
chodziło – wspólne działanie, społeczne zaangażowanie się 
ku pożytkowi wszystkich. 

 
 : Zdrowy posiłek przygotowało m.in. KGW „Łuczyna”.

W dzień imprezy byliśmy gotowi do pracy już od 7.00 rano. 
Posprzątaliśmy teren wokół Orlika, jak i dużego boiska oraz 
rozstawiliśmy namioty, w których ustawiliśmy całą masę je-
dzenia: bigos, fasolkę po bretońsku, babkę ziemniaczaną, 
ciasta, kanapki oraz mnóstwo zdrowych owoców. Ani gra-
ma konserwantów! 

 

 : Po meczu apetyt dopisał!

W tym dniu gościliśmy dzieciaki z Gródka, Michałowa, Bielska 
Podlaskiego oraz Zabłudowa. Każdy zagrał mecz z każdym 
(fantastycznie walczyła z gośćmi nasza drużyna), po czym 
zaprosiliśmy wszystkich na poczęstunek. Przyszedł w końcu 
czas na promocję naszego Klubu. Tu pojawił się Wójt Gminy 
Jarosław Gołubowski, który ofiarował gościom spoza naszej 
gminy różne gadżety promujące Narewkę: smycze, długopi-
sy, płyty DVD z filmem o gminie, itp. Rozlosowane zostały one 
w tzw. loterii fantowej pomiędzy zawodników przyjezdnych 
drużyn. Uśmiechnięte buzie dzieciaków i opiekunów pozwo-
liły nam w końcu głęboko odetchnąć i wreszcie poczuć, że 
wszystko idzie zgodnie z planem.

Drugim etapem wydarzenia był turniej piłki nożnej oraz siat-
kowej dla nieco starszych mieszkańców naszej społeczności. 
Każdy chętny mógł wystartować w naszych rozgrywkach. 
W myśl, jakże prawdziwego, przysłowia „ruch to zdrowie”, 
dorośli zgłosili się do gry. Turniej był towarzyski, ale prawdo-
podobnie główne nagrody - dwa duże, przepyszne sękacze 
- zapewniły wysoki poziom sportowy i nikt nie chciał zejść z 
boiska jako pokonany. 



26 nr 111/4

 
 : Drużyny zwycięskie turnieju siatkówki.

 

 : Drużyny zwycięskie turnieju siatkówki.

 
 : Turniejowy mecz piłki na dużym boisku.

 

 : Niezwykle zaciekły turniej siatkówki.

W siatkówkę zwyciężyła drużyna w składzie: Igor Jastzęb-
ski, Kuba Hawieńczyk, Kuba Kołecki, Łukasz Ancutko, Tomek 
Pańkowski i Daniel Jeziorek, a w piłkę nożną sukces odniosła 
drużyna OSP Narewka w składzie: Paweł Wołkowycki, Irek 
Wołkowycki, Marek Pańkowski, Paweł Mikołajuk i Irek Kotel-
czuk. 

W tym dniu, przyjęliśmy do drużyny 31 dzieciaków, natomiast 
chęć wstąpienia w szeregi członków naszego stowarzysze-
nia wyraziło także 9 osób pełnoletnich. Najmłodsi otrzymali 
czapki oraz naklejki z klubowym logo. Pogoda nam dopisa-
ła, liczba zawodników również, zabrakło tylko większej fre-
kwencji kibiców na trybunach, co, mamy nadzieję, zostanie 
nadrobione przez mieszkańców naszej gminy, przy następ-
nej takiej okazji. Liczymy na Was!

Organizacja tak dużego przedsięwzięcia była dla nas bar-
dzo ważną, potrzebną i pożyteczną lekcją, pewnie coś moż-
na było zrobić nieco lepiej, ale najważniejsze jest to, że w 
pełni został zrealizowany projekt zorganizowania sportowe-
go, prozdrowotnego i służącego całej gminie wydarzenia, a 
informacja o powstaniu młodzieżowego klubu sportowego w 
Narewce poszła w świat. Dziękujemy wszystkim za pomoc!!!

 I Jarosław Kamieński
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Kończy się pierwszy 
sezon działalności MKS 
Białe Żubry Narewka.

 
Młodzieżowy Klub Sportowy Białe Żubry Narewka to sto-
warzyszenie mające na celu propagowanie aktywności fi-
zycznej oraz zdrowego trybu życia wśród dzieci i młodzieży. 
Wierzymy, że wpojony za młodu duch zdrowej rywalizacji 
sportowej, zasady pracy zespołowej, na jakiej opiera się 
gra drużynowa, tężyzna fizyczna, jaką nabierają piłkarze 
podczas treningów i meczy, a nawet radzenie sobie z prze-
graną, sprawią, że członkowie naszego klubu wyrosną na 
wspaniałych, mądrych i życzliwych ludzi.

Rozpoczęliśmy działalność w sierpniu tego roku i poza licz-
nymi treningami, zrobiliśmy w tym okresie, kilka ważnych akcji 
dla interesujących się sportem dzieci i młodzieży z naszej 
gminy: 
• rodzinny spływ kajakowy, 
• rajd rowerowy „Tropem Białego Żubra”, 
• pierwszy turniej dożynkowy, 
• festyn zdrowia z turniejami piłki nożnej i siatkowej, 
• wspólne ognisko. 

Spośród wyżej wymienionych, największym przedsięwzię-
ciem był dla nas festyn zdrowia, który przeprowadziliśmy w 
ramach projektu dla gminy i na którym głównymi częściami 
były turnieje: piłkarski i siatkarski - wzięła w nim udział nie 
tylko młodzież, ale i osoby dorosłe. 

Obecnie prowadzimy grupę 32 zawodników (klasa 1-6) w 
piłkę nożną oraz przymierzamy się do stworzenia sekcji teni-
sa stołowego i szachów. 

Wiosną planujemy przeprowadzić nabór do klubu wśród 
sześciolatków, który powiększy liczbę młodych sportowców 
zrzeszonych w naszym klubie. Zachęcamy do śledzenia na-
szej strony na Facebooku: MKS Białe Żubry Narewka, gdzie 
na bieżąco informujemy o wszystkich wydarzeniach z życia 

W zdrowym ciele - 
zdrowy duch!

 
Rozwój technologiczny w obecnych czasach zaskakuje nas 
na każdym kroku. Nowe wynalazki dają nam do myślenia: 
gdzie jest granica, w jakim kierunku idziemy, co nas spotka 
za chwilę, za moment. 

Korzystając z dobrodziejstw współczesnej cywilizacji, zapo-
minamy o rodzinie, przyjaciołach, bliższych i dalszych zna-
jomych. Godzinami potrafimy wpatrywać się w monitor 
smartfona lub telewizor, które wcale nie pomagają nam 
lepiej funkcjonować w codziennym życiu. Szkodzimy sami 
sobie, podupadamy na zdrowiu fizycznym, a nie rzadko i 
psychicznym. Dopadają nas ponure nastroje i wszystko nas 
denerwuje. 
A może warto coś zmienić w swoim życiu, może to właściwy 

klubu. Także wiosną rozpoczną się rozgrywki z drużynami z 
innych gmin. Wyjazdy na takie mecze wiążą się ponoszeniem 
kosztów podróży, a w sytuacji, gdy to my jesteśmy gospo-
darzami, dochodzą koszty sędziowskie i wydatki związane z 
przyjęciem drużyny gości. 
Nie jesteśmy w stanie ponieść tych wszystkich obciążeń fi-
nansowych sami, jedynie ze składek członkowskich, z tego 
powodu wdzięczni jesteśmy za okazaną nam każdą pomoc 
finansową i rzeczową, którą w tym sezonie otrzymaliśmy od 
wielu osób i organizacji. Pomagały nam koła gospodyń wiej-
skich przygotowując wspaniałe i zdrowe posiłki. Funduszy 
nie żałowali radni, przedsiębiorcy i osoby prywatne. Dotację 
na festyn zdrowia otrzymaliśmy z gminy i nie zmarnował się 
ani grosz. Obecny sezon dobiega końca. Powoli nasze myśli 
skupiają się na nowym. Z tego miejsca serdecznie zachę-
camy wszystkich kibiców, sympatyków, przyjaciół oraz firmy 
i organizacje do wspierania naszych działań w następnym 
sezonie. Darowizny finansowe można wpłacać bezpośred-
nio na konto klubu.

Adres klubu: 17-220 Narewka, ul. Nowa 9/1
Numer konta 86806300010030030002600001

 I Ze sportowymi pozdrowieniami
Prezes MKS Białe Żubry Narewka

Jarosław Kamieński

 

 : MKS Białe Żubry Narewka - przygotowani do jesiennego sezonu.

moment albo tzw. „ostatni dzwonek”, by podjąć poważną 
decyzję? Walory krajoznawcze naszej gminy są wprost nie-
samowite: przepiękna Puszcza Białowieska, zachwycająca 
nas niezależnie od pory roku, czy też Zalew Siemianowski z 
plażami i pomostami. Urokliwe malutkie miejscowości, gdzie 
czas zatrzymał się w miejscu. To u nas, bez większego trudu, 
możemy spotkać na wolności króla puszczy – jego eminencję 
żubra. 

W sezonie wakacyjnym zjeżdżają się do nas turyści z całej 
Polski, mało tego, trafiają się podróżnicy z najdalszych zakąt-
ków świata. Wielu naszych mieszkańców chętnie odwiedza 
rodzina. Właśnie zbliżają się święta i kilka dni wolnego niech 
będzie dla nas testem. Jeśli oni przebyli tyle kilometrów, aby 
podziwiać naszą florę i faunę, my tym bardziej powinniśmy 
ją doceniać i korzystać z jej dobrodziejstw. Wystarczy wsiąść 
na rower i wybrać się całą rodziną na wycieczkę rowerową. 
Wypożyczyć kajak i delektować się pięknem rzeki Narewki. 
Udać się na spacer jednym z leśnych szlaków, których w na-
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OGŁOSZENIA:

szej gminie nie brakuje, albo poobserwować ptaki nad Zale-
wem lub też wijącą się rzeką Narewka. Dla bardziej zapra-
wionych sportowców polecam chwycić za kijki i odbyć tzw. 
marsz nordic walking, najlepiej w gronie znajomych. Jesienią 
wybierzmy się na grzyby, a jeśli ktoś nie może się forsować, 
warto zdobyć kartę wędkarską.
Szkoda marnować czas siedząc bezczynnie w domu, wpa-
trywać się w telewizor, gdy za oknem mamy tak piękne wi-
doki. Ktoś powie: „mamy jesień, jest już zimno i chęci brak”. 
Ale tak naprawdę, czy doceniamy te niesamowite kolory je-
sieni, ostatnie promienie słoneczne, które wywołują uśmiechy 
na twarzy. Pamiętajcie, jedyne, co nas ogranicza, to nasza 
wyobraźnia. 

Do zobaczenia na turystycznych szlakach!

 I Jarosław Kamieński

 

 :  Żubry w Narewce. Fot. Jarosław Solarczyk.


